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Els Reis d’Orient omplin 
de màgia els carrers
Ses Majestats d’Orient tornen a desfilar per la ciutat amb la Cavalcada 
tradicional, després d’un any sense fer-ho, en la nit més il·lusionadora 
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Reduir el deute, reforçar els serveis i lluitar 
contra la covid, claus del nou pressupost 

L
’Ajuntament, en una ses-
sió extraordinària del Ple 
municipal, ha aprovat el 
pressupost de 2022. Els 

comptes elaborats per l’equip 
de govern ascendeixen a 
52.550.000 euros i responen a 
tres objectius centrals: garantir, 
millorar i mantindre els serveis 
municipals, incorporant els pro-
jectes que encara no han pogut 
executar-se per l’alentiment que 
ha suposat el virus; la reducció 
del deute municipal, que en 
aquest moment supera el 68%, 
per a rebaixar-lo fins a un 57%; 
i, finalment, assegurar que 
l’Ajuntament estiga preparat 
per a continuar amb la lluita 
contra el virus i els seus efectes 
en els àmbits econòmic i social. 
«Amb aquest pressupost volem 
garantir que la ciutat no perda 
cap oportunitat en l’etapa de 
recuperació i reconstrucció pos-
covid, al mateix temps que con-
tinuarem donant resposta a 
l’herència urbanística del PP, 
sense deixar d’avançar en la 
construcció de la nova Vila-real 
del segle XXI», recorda l’alcalde, 
José Benlloch. 

El primer edil incideix en 
què el pressupost s’ha retardat a 
causa de diferents contratemps 
com l’arribada de noves sentèn-
cies urbanístiques de l’etapa del 
PP, que s’han sumat a altres 
imprevistos com l’increment 
del 2% en el salari dels empleats 
públics aprovat pel Govern cen-
tral, els increments de costos 
energètics per la pujada de la 
llum i el gas, repunt en la despe-
sa pel tractament dels residus, 

Els comptes del 2022 ascendeixen a 52,5 milions d’euros, un augment del 2% respecte a l’any anterior que servirà per a pagar els ‘empastres’ de l’etapa del PP

U Les inversions sumen 

1,5 milions, però més de 

la meitat, un total de 

870.000 euros, serà per 

a pagar sentències 

U Benlloch insisteix en 

en l’objectiu de seguir 

avançant «en la 

construcció de la nova 

Vila-real del segle XXI»

CAPÍTOL D’INVERSIONS.-
1.519.427 euros

* 901.517 euros per a sentències (59%)

CAPÍTOL DE CONVENIS.-

3.035.602 euros

* 60 convenis amb 53 entitats 

CAPÍTOL DE PERSONAL.-

21.222.171 euros

40% del total

CAPÍTOL DE DESPESES 
CORRENTS EN BÉNS I SERVEIS.- 

23.021.865 euros

REDUCCIÓ DE L’ENDEUTAMENT MUNICIPAL 68 al 57,30%

AUGMENT DEL 2% RESPECTE L’ANY 2021

PRESSUPOST MUNICIPAL 2022 52.550.000 euros +DADES

Reduir el deute 
en 11 punts
U Una de les prioritats d’enguany 
és la reducció de l’endeutament, 
que en aquest moment se situa 
en el 68%, de manera que «única-
ment ens endeutarem en 870.000 
euros per a pagar les últimes 
sentències del jardí de Jaume I i 
l’avinguda de França, mentre que 
amortitzarem 3 milions d’euros 
de préstecs», subratlla l’alcalde, 
José Benlloch, que detalla que la 
previsió és que el deute acabe en 
un 57% a final d’any. Els comptes 
permetran també garantir i millo-
rar la prestació de la cartera de 
serveis que l’Ajuntament de Vila-
real ha anat incrementant en els 
últims anys, per exemple amb 
l’obertura de noves instal·lacions 
esportives.  U També s’aposta per projectes 
que el virus ha frenat, com la 
remodelació de l’Alberg 
Municipal, i altres actuacions en 
tràmit com l’obertura dels carrers 
de l’antiga fàbrica Herarbo, a més 
de mantenir i reforçar el capítol 
de convenis, que ascendeix a 3 
milions d’euros, amb un total de 
60 convenis amb 53 entitats que 
treballen per a millorar la ciutat. U Del total del pressupost, el 
capítol de Personal coparà un 
41,2%, amb 21.263.770 euros, 
amb el 2% d’augment marcat pel 
Govern central mentre que el de 
despeses corrents en béns i ser-
veis ascendirà a 23.010.223 euros.

Entre els projectes que la pandèmia va aturar, i que està previst reprendre en els propers mesos, està la remodelació de l’Alberg Municipal del Termet o l’obertura dels carrers d’Herarbo, en tramitació.

l’augment de l’IPC en el preu 
dels subministraments i con-
tractes i la incertesa en 
ingressos com la plusvàlua. 
 
INVERSIONS AMB RECURSOS ORDINARIS 

El capítol d’inversions ascen-
deix a 1,5 milions, dels quals, 
870.000 euros són per al paga-
ment de les sentències urbanís-
tiques amb càrrec a un préstec, 
mentre que les xicotetes inver-
sions es finançaran amb recur-
sos ordinaris. Com ja va avançar 
Benlloch, el pressupost «única-
ment creix en un 2% respecte al 
de 2021, la quantitat que desti-
nem a continuar pagant ‘empas-
tres’ del PP». «Aquests comptes 
demostren que la pujada de l’IBI 

en un 5%, conformement a 
l’IPC, era necessària perquè 
mentre altres poblacions com 
ara Almassora o l’Alcora tenen 
més de 1.600 euros per habi-
tant, a Onda tenen més de 1.300 
euros, a Vila-real a penes tenim 
1.000 euros de pressupost per 
habitant», recalca Benlloch. 

Un altre dels aspectes que 
queda assegurat en el nou 
pressupost és la lluita contra la 
pandèmia a través d’una parti-
da de 250.000 euros per a con-
sensuar noves mesures de reac-
tivació i recuperació econòmica 
en la Mesa del pacte local pel 
renaixement, que reuneix els 
grups municipals i les associa-
cions de comerç i hostaleria.

 ITema del mes
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L’augment de les factures 
del gas, la llum o els fems 
afecta el pressupost
U L’augment del cost de serveis 
i subministraments també que-
darà reflectit en els comptes del 
2022. Així, per exemple, la fac-
tura pel subministrament de 
gas en immobles i instal·lacions 
municipals de l’Ajuntament va 
ascendir a més de 171.000 euros 
a final d’any, un increment del 
32% respecte a la despesa anual 
de 2020. Així, el consistori va 
abonar pel subministrament 
del gas 129.671 euros el 2020, 
41.000 menys que el 2021. 
L’alcalde, José Benlloch, ha 
explicat que l’increment del 

preu del gas no sols repercuteix 
en la factura sinó que també ha 
tingut conseqüències en la lici-
tació del contracte, que ha que-
dat desert per dues vegades tot i 
haver de renovar-se el 2021. 

Una escalada de preus que 
també afecta, per exemple, al 
subministrament elèctric amb 
una factura que es va incremen-
tar en prop de mig milió d’euros 
en 2021 respecte a l’exercici 
anterior. Així, el consistori ha 
d’abonar pels consums elèctrics 
en edificis i instal·lacions muni-
cipals més de 1,5 milions 

d’euros a finals del 2021, 
enfront dels 1,1 milions d’euros 
pagats l’any anterior pel mateix 
concepte. Tot això a pesar de la 
reducció en el consum. 

D’altra banda, l’Ajuntament 
farà front el 2022 a un nou 
increment en el cost que suposa 
la gestió dels residus i la neteja 
viària. Així, la tendència a l’alça 
dels últims anys es consolida el 
2022 amb un nou repunt que 
arribaria al 18% segons les previ-
sions de l’àrea d’Hisenda, i que 
elevaria fins als sis milions 
d’euros aquesta despesa. 

Aquest increment es deu, 
d’una banda, a l’augment del 
3% en el cànon de l’empresa 
pública Reciplasa —encarregada 
del tractament dels residus 
sòlids urbans— i, d’altra, al nou 
contracte de recollida de fems i 
neteja viària, en procés d’adju-
dicació, que encareix el servei 
en prop de 800.000 euros.

El pressupost blinda 
l’aliança social amb 60 
convenis amb 53 entitats

U L’Ajuntament manté en el 
nou pressupost l’aliança amb 
la societat civil que durant 
l’última dècada ha consoli-
dat en forma de convenis 
amb entitats dels àmbits 
social, cultural i econòmic.  

El compromís amb els 
col·lectius que, al costat del 
consistori, treballen en la 
construcció de la nova Vila-
real del segle XXI es tradueix 
en la signatura d’un total de 
60 convenis amb 53 entitats, 
que estan reflectits en els 
comptes de 2022, al costat de 
les partides previstes per a 
les diferents subvencions i 
ajudes que concedeix 
l’Ajuntament, fins a arribar a 
un muntant total que supera 
els tres milions d’euros 
(2.852.645 euros del capítol 4 
i 153.000 euros del capítol 7).  

«L’aliança amb la societat 
que hem teixit la darrera 
dècada és un dels assoli-

ments més importants per a 
aquest equip de govern perquè 
les associacions, els col·lectius i 
les institucions que treballen 
dia a dia en els seus àmbits són 
els nostres millors aliats en la 
construcció d’una nova Vila-real 
que es mou, renaix i avança», 
afirma l’alcalde, José Benlloch.  

El pressupost manté el gruix 
de convenis de col·laboració i 
n’incorpora tres de nous corres-
ponents a l’àrea de Serveis 
Socials: 10.000 euros per a 
l’Associació de Persones Sordes 
de Vila-real (Apesovil), 5.000 € 
per a la Confederació Espanyola 
de Persones amb Discapacitat 
Física i Orgànica (Cocemfe) i uns 
altres 8.000 € per a l’Associació 
de Voluntaris d’Acolliment 
Familiar (Avaf). 

Els convenis abasten àmbits 
com la cultura, les tradicions, 
l’esport, la inclusió social, la 
sanitat, l’ocupació, les festes o la 
cooperació, entre d’altres.

El contacte amb les entitats durant la pandèmia ha estat una constant.

El consistori havia pagat, el desembre del 2019, més de 340.000 euros per aquests terrenys segons la valoració municipal.

L’urbanisme del PP impacta amb 
altres 900.000 euros en els comptes 

A poques setmanes d’aca-
bar l’any, amb el pressu-
post del pròxim exercici 
pràcticament tancat, 

una nova comunicació de reso-
lucions urbanístiques desqua-
dra els comptes municipals per 
a afrontar el pagament de 
900.000 euros corresponents a 
diversos expedients dels anys de 
govern del Partit Popular. Entre 
ells, una part del jardí de Jaume 
I, que suposarà un pagament 
imprevist de 807.970,35 euros, 
quantitat pendent de pagament 
després d’abonar, al desembre 
de 2019, els 340.573,94 euros de 
la valoració municipal dels 
terrenys. En sentència de juny 
de 2021 es va estimar el valor 
del solar en 1.148.544,29 euros, 
enfront dels 2.062.727,16 euros 
que van reclamar els titulars. 

«La inclusió d’aquestes quan-
titats en els pressupostos de 
2022 ens ha obligat a modificar 
novament les nostres previ-

L’equip de govern ha de recórrer a un préstec per a poder abonar aquests pagaments 

sions», assenyala l’alcalde, José 
Benlloch, que apunta que la pla-
nificació pressupostària inicial 
per a enguany era fins i tot infe-
rior a la de 2021, malgrat 
l’increment del 5% en l’IBI.  

«Malgrat l’actualització de la 
contribució conforme a l’IPC, 
l’Ajuntament no té marge 
econòmic per a afrontar més 
pagaments urbanístics com 
aquest si volem continuar pres-
tant els serveis que la ciutada-
nia mereix i que no hem deixat 
d’ampliar en els últims anys per 
a millorar les oportunitats, 
l’atenció a les persones i la qua-
litat de vida a la nostra ciutat 
perquè Vila-real no perda el 
tren. Per això, no tenim més 
opció que fer-hi front via préstec 
i això incrementa la xifra global 
del pressupost del 2022», valora 
el també regidor d’Hisenda. 

«Una vegada més, la gestió 
del passat urbanístic i els 
‘empastres’ que ens va deixar el 

PP impacten en la gestió del pre-
sent i ens obliguen a modificar 
els comptes municipals i fer 
equilibris pressupostaris perquè 
aquesta herència del passat no 
acabe llastant el futur de la nos-
tra ciutat», argumenta.  

En la mateixa línia, l’alcalde 
recorda que la gestió del jardí 
de Jaume I o la prolongació de 
l’avinguda de França —a la qual 
corresponen els altres dos expe-
dients amb sentència ferma per 
al pagament de 27.524 i 5.040 
euros— «és un exemple clar de la 
manera d’actuar del PP: ocupar 
terrenys sense pagar i, qui vinga 
darrere, que tanque la porta».  

«Aquesta manera de gestio-
nar no l’han tinguda municipis 
propers, que poden afrontar els 
reptes del futur sanejats i amb 
garanties. A Vila-real hem de 
continuar gestionant esta desfe-
ta. En 10 anys hem pagat més de 
33 milions per ‘empastres’ i 
sentències heretades», lamenta.
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U AGRAÏMENT A LA TASCA 
DEL PERSONAL MUNICIPAL 
JUBILAT ELS ANYS 2020 I 2021
L’alcalde, José Benlloch, ha rebut el 
funcionariat jubilat entre 2020 i 2021, 
en un acte oficial amb el qual 
l’Ajuntament va reconéixer i agrair el 
compromís i la professionalitat dels 
32 treballadors i treballadores muni-
cipals retirats en els dos últims anys. 
En l’acte, l’alcalde ha agraït «en nom 
de tota la corporació municipal i, per 
tant, en nom de la ciutat, el treball 
exercit durant tants anys que heu 
estat al servei d’aquesta institució». 
En aquest sentit, el primer edil ha 
subratllat el paper important que  
han tingut en la construcció de la 
Vila-real de hui. Aquestes jubilacions 
constitueixen un 6 % de la plantilla 
total de l’Ajuntament i suposaran 
renovar part del personal municipal.

Vila-real millora les unions de la ronda 
Sud-oest amb la ciutat de la mà de l’Ivace

V ila-real garanteix la co-
nnexió de la ronda Sud-
oest amb la ciutat, a tra-
vés d’un dels tres nous 

projectes de millora de zones 
industrials desenvolupats 
gràcies a una subvenció de 
l’Institut Valencià de 
Competitivitat Empresarial 
(Ivace). L’alcalde, José Benlloch, i 
el regidor de Territori, Emilio M. 
Obiol, han visitat aquests tre-
balls amb tècnics municipals i 
representants de l’empresa 
Pavasal, adjudicatària del pro-
jecte. «Es tracta d’una inversió 
xicoteta però fonamental per a 
unir la ciutat amb un projecte 
històric com és la ronda Sud-
oest, que ens ajudarà a desenvo-
lupar la nova Vila-real del segle 
XXI», ha destacat l’alcalde. 

L’obra suposa una inversió de 
246.232 euros per a l’adequació 
de les interseccions del camí de 
la Carretera, camí d’Artana i tra-
vessia de Betxí amb les rotondes 
de la ronda Sud-oest, de manera 
que es garanteix la connexió 
viària amb la ciutat a través de 
les àrees industrials confron-
tants. Benlloch ha incidit en la 
importància històrica de la 
ronda, que facilitarà l’accés a la 
ciutat i solucionarà els proble-
mes de trànsit pesat per les avin-
gudes d’Alemanya i d’Itàlia, a 
més de ser una via de vertebra-
ció comarcal. El primer edil ha 
recordat que «la ronda s’obrirà 
al trànsit en breu i, mentre solu-
cionem l’enllaç amb la N-340, en 
el qual estem treballant, hem de 
garantir les infraestructures que 
facen que la ronda puga connec-
tar amb la ciutat». 

L’obra, per 246.232 euros, adequa les interseccions del camí de la Carretera, camí d’Artana i travessia de Betxí amb la ronda

breus

U El president del PP local, 
Adrián Casabó, i la diputada 
Beatriz Gascó, han presentat 
esmenes als pressupostos de 
la Generalitat que reivindi-
quen, entre d’altres, inversió 
en matèria educativa que 
«resolga les manques dela 
ciutat»: «Necessitem un 
Escultor Ortells nou, un ins-
titut en la zona nord i gimna-
sos als col·legis Concepción 
Arenal i Pascual Nácher».

EL PP DEMANA RESOLDRE 
LES MANCANCES D’ESPAIS 
EDUCATIUS A LA CIUTAT

U Compromís per Vila-real 
recollirà signatures per la 
Iniciativa Legislativa Popular 
(ILP) Tres Voltes Rebel per la 
gratuïtat dels productes 
menstruals. La formació con-
sidera que és una proposta 
necessària, ja que «cal tren-
car els tabús respecte la 
menstruació i parlar natural-
ment d’aquest fet». Calen 
10.000 signatures per ser 
admesa a tràmit a les Corts.

COMPROMÍS DEMANA LA 
GRATUÏTAT DELS 
PRODUCTES MENSTRUALS

U Ciutadans ha traslladat 
una bateria de propostes al 
Govern local. «Exigim un 
millor manteniment de 
parcs i jardins, renovar i 
millorar l’equipament i prio-
ritzar que tota la població 
tinga a prop seu espais cui-
dats i renovats», diu el porta-
veu, Domingo Vicent, que 
també apel·la a combatre la 
«Vila-real buidada» amb un 
pla de revitalització.

CIUTADANS EXIGEIX MÉS 
CURA D’ESPAIS VERDS I 
APROPAR SERVEIS AL VEÏNATBenlloch i Obiol van visitar les tasques que s’estaven realitzant a l’entorn del Centre de Tecnificació Esportiva.

Benlloch ha recordat que els 
tres projectes executats en 
col·laboració amb l’Ivace ascen-
deixen a 640.000 euros i formen 
part de les accions que en els 
últims anys ha anat impulsant 
l’Ajuntament per a la reindus-
trialització de la ciutat. A més 
de la millora de les connexions 
amb la ronda també s’està 
actuant a l’entorn de l’estació 
de Renfe, on el consistori treba-
lla en la promoció d’un clúster 

agroalimentari; així mateix, el 
tercer dels projectes subvencio-
nat per l’Ivace permetrà donar 
continuïtat a les millores 
implantades ja al polígon de la 
carretera d’Onda. 

Benlloch ha agraït el treball 
del Departament d’Urbanisme 
de l’Ajuntament així com a 
l’empresa Ingestec, adjudi-
catària del contracte de l’oficina 
tècnica de reindustrialització, i 
a l’empresa Pavasal, que desen-

volupa els tres projectes de 
modernització de polígons. 

 
DE LA MÀ DE L’IVACE 
El regidor de Territori, Emilio 
M. Obiol, ha recordat que, des 
de 2018, l’Ajuntament ha inver-
tit més de 3,2 milions d’euros 
en actuacions de modernització 
en àrees industrials per a millo-
rar la competitivitat «gràcies a 
una profitosa col·laboració amb 
l’Ivace».

IMunicipal
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Representants de la corporació municipal i públic en general van acompanyar ambdós esportistes vila-realencs en l’acte d’homenatge impulsat per l’Ajuntament  per a reconéixer els seus mèrits.

Benlloch va lliurar als esportistes una peça en 3D, elaborada per una empresa local, commemorativa de la participació del futbolista i del ciclista en els Jocs Olímpics de Tòquio.

Els olímpics Sebastián Mora i Pau Torres 
seran distingits amb la Medalla d’Or 

L
’Ajuntament concedirà la 
més alta distinció munici-
pal, la Medalla d’Or de la 
ciutat, als esportistes 

olímpics Sebastián Mora i Pau 
Torres i dedicarà també al futbo-
lista del Villarreal CF la Ciutat 
Esportiva Municipal.  

En la recepció oficial a 
l’Auditori Municipal Músic 
Rafael Beltrán Moner, l’alcalde, 
José Benlloch, ha donat a conéi-
xer la concessió dels reconeixe-
ments amb la unanimitat de 
tots els grups polítics, amb 
motiu de la participació de 
Mora i Torres en els Jocs 
Olímpics de Tòquio. En l’acte, 
han estat presents el president 
del Villarreal CF, Fernando Roig, 
i el president del Club Ciclista 

L’Auditori Municipal va acollir  la recepció als esportistes vila-realencs on es va anunciar que la Ciutat Esportiva Municipal portarà el nom del futbolista

Passarel·la Lucciola, Quini del 
Prado, que han dedicat unes 
paraules als homenatjats. 

«No negarem que Sebas i Pau 
tenen un talent innat. Però 
només amb el talent no és sufi-
cient. Fa falta disciplina, perse-
verança, esforç, ganes de supe-
rar-se i molt de treball. I fan 
falta també entitats que cre-
guen en aquest talent i que 
aposten per ell. Quan s’ajunten 
aquests tres factors --talent, tre-
ball i recursos-- l’èxit està pràcti-
cament assegurat», ha assenya-
lat l’alcalde, fent al·lusió a 
l’aposta pel planter del 
Villarreal CF. «Pau Torres és un 
exemple clar d’aquest projecte 
del Villarreal, i en particular,de 
Fernando Roig i d’aquesta ciutat 

esportiva, del planter i de la 
inversió i la promoció del futbol 
entre els més menuts», assenya-
la Benlloch. 

«Potser el talent de Sebas 
hauria passat desapercebut si 
Vila-real no tinguera una tradi-
ció ciclista com la que té. 
Seguidors de l’estela del nostre 
campió Llorens, els clubs ciclis-
tes han forjat caràcter i passió 
per la bicicleta en generacions 
de vila-realencs. Entre ells, un 
jove Sebastián Mora que des de 
2010 no ha deixat de recollir 
èxits», valora l’alcalde. 

Benlloch ha entregat a tots 
dos esportistes una peça en 3D, 
elaborada per una empresa 
local, commemorativa de la 
seua participació en els Jocs 

Olímpics de Tòquio, en els quals 
Pau Torres va aconseguir el pri-
mer metall olímpic per a la ciu-
tat, amb la Medalla de Plata 
amb la Selecció Espanyola. 
Sebastián Mora, per part seua, 
va obtenir el seu segon diploma 
olímpic, que se suma a un pal-
marés esportiu amb un campio-
nat del món i sis campionats 
d’Europa, entre altres èxits. 

En el cas de Mora, la distinció 
arriba després de la Medalla de 
Plata atorgada l’any 2016. Pau, 
per part seua, entrarà per pri-
mera vegada en l’elenc d’honors 
i distincions de Vila-real per par-
tida doble, ja que l’Ajuntament 
ha decidit també donar el seu 
nom a la Ciutat Esportiva 
Municipal.

U «No negarem el 

talent innat de Sebas i 

Pau però també cal 

disciplina i molt de 

treball», afirma Benlloch

U L’alcalde destaca la 

qualitat humana, esforç 

humiltat i compromís 

dels esportistes per a 

atorgar-los la distinció
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Territori licita la millora de 
l’entorn del jardí de Botànic 

L
a Regidoria de Territori ha licitat 
les obres per a completar la zona 
verda entorn del col·legi Botànic 
Calduch amb l’adequació del 

solar confrontant amb el carrer de les 
Corts Valencianes, una actuació que aju-
darà a revalorar l’antiga alqueria tradi-
cional, que també serà objecte d’una 
rehabilitació en els pròxims mesos.  

El regidor responsable de l’àrea, 
Emilio M. Obiol, ha explicat els detalls 
dels treballs que es desenvoluparan en 
aquest primer projecte, que «donarà res-
posta a una reivindicació històrica dels 
veïns d’aquest barri». «Malgrat la com-
plicada situació econòmica de 
l’Ajuntament, hem fet tot el possible per 
a poder escometre aquest projecte per-
què sabem de la necessitat d’adequar i 
dignificar aquests solars», apunta. 

«Aquesta intervenció urbanística con-
sistirà en l’enjardinament del solar per 
a donar continuïtat a la zona verda ja 
existent, encara que el nou espai tindrà 
unes característiques morfològiques 
diferents, de jardí mediterrani, per a un 
millor manteniment», subratlla Obiol. 
El projecte està en procés de licitació per 
un import de 126.000 euros que seran 
finançats a través del Pla 135 de la 
Diputació de Castelló, encara que tant la 
redacció del projecte com la direcció 
d’obra són a càrrec de l’Ajuntament. 

L’actuació afecta 3.700 metres qua-

La intenció es completar la zona verda propera al col·legi Botànic Calduch

La intenció és ampliar la zona verda i, en un futur, condicionar l’alqueria per a dotar-la d’utilitat.

Obiol i Benlloch van visitar la zona fa uns mesos per a perfilar l’actuació a escometre.

U El projecte compta amb un 

pressupost de 126.000 euros 

que seran finançats amb el Pla 

135 de la Diputació i afectarà 

3.700 metres quadrats

drats. A més, el regidor de Territori ha 
recordat que l’Ajuntament ja compta 
amb la consignació pressupostària per a 
escometre en els pròxims mesos una 
segona obra, que consistirà en la rehabi-
litació de l’antiga alqueria de Botànic 
Calduch «que té un valor etnològic 
d’interés», assenyala Obiol. 

El regidor recorda que els terrenys de 
Botànic Calduch són «un dels exemples 
de l’herència enverinada de l’urbanisme 
que vam trobar en arribar al govern». 
D’una banda, «el 2010, el PP va ocupar 
part del sòl de manera il·legal, sense 
pagar al propietari, per a construir un 
jardí, i ara lluitem perquè els veïns no 
perden aquest espai perquè una sentèn-
cia judicial obligava a retornar el sòl al 
seu propietari per la mala gestió del PP». 

A més, el 2015, el Govern local va 
pagar, amb un préstec, un milió d’euros 
pels terrenys annexos al jardí per «un 
‘empastre’ més de PP», va dir Obiol.

Conclou l’actuació a l’exterior 
de la seu per a la Creu Roja

L
a instal·lació d’una gran torre 
d’il·luminació amb focus de baix 
consum culmina aquests dies el 
projecte de condicionament de 

l’antiga estació de la Panderola com a 
nova seu comarcal de Creu Roja. La 
il·luminació, instal·lada pel 
Departament de Serveis Públics, s’ha 
col·locat en el pàrquing annex a l’edifici, 
habilitat per la Regidoria de Territori en 
una part del vell pati del recinte. Així, es 
completa un projecte global de millora i 
integració en l’entorn de la nova seu de 
Creu Roja, que albergarà serveis de 
referència comarcal, per a la qual 
l’Ajuntament ha invertit prop de 
300.000 euros en diverses fases. 

El projecte ha consistit fonamental-
ment en la rehabilitació de la coberta de 
l’edifici, després de la caiguda del sostre 
el 2012 que va obligar a traslladar 
l’alumnat de l’aulari del col·legi Carles 
Sarthou, a més de l’adequació dels 
espais interiors i la remodelació de 
l’aparcament exterior, on Territori va 
crear 71 noves places. Serveis Públics 
culmina el projecte amb la instal·lació 
d’aquesta lluminària que millorarà les 
condicions de seguretat en la zona.  

«L’adequació de l’edifici de Creu Roja 
i el seu entorn, desenvolupada per la 
Regidoria de Territori, és un dels projec-
tes dels quals més orgullosos ens sentim 
en l’equip de govern, perquè és el reflex 

Serveis Públics instal·la una gran torre d’il·luminació a l’estacionament annex

Madrigal va comprovar l’evolució de les tasques acompanyat pels tècnics municipals.

Durant els darrers mesos s’han dut a terme diferents millores per a convertir l’espai per a l’entitat.

U La instal·lació d’aquesta 

torre completa les actuacions 

municipals en la zona que han 

ascendit a prop de 300.000 

euros en diverses fases

més clar que la nostra aliança amb la 
societat civil dona els seus fruits», asse-
nyala el regidor de l’SPV, Xus Madrigal. 
«No obstant això, ens faltava completar 
l’entorn amb un sistema d’il·luminació 
eficient i sostenible. Ho estem fent ara 
amb la instal·lació d’una torre de diver-
sos focus que completa l’equipament 
del pàrquing de cara a la posada en fun-
cionament de les noves oficines, però 
també per a l’ús de tot el veïnat», agrega. 

Amb una superfície útil de 407 
metres quadrats, la seu de Creu Roja 
ocuparà tota la primera planta i part de 
la planta baixa. Per a fer-ho possible, a 
més del finançament de les obres en les 
diferents fases i espais, l’Ajuntament 
cedirà l’ús de l’edifici durant 50 anys. 
Aquesta col·laboració se suma al conveni 
anual que el consistori manté amb Creu 
Roja, que en aquest 2021 ha augmentat 
fins als 150.000 euros (10.000 euros més 
que el 2020). 
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Un dron especializado analiza algo más de 1,5 kilómetros del recorrido fluvial para prevenir más desprendimientos. 

Un dron científico evalúa el riesgo 
de derrumbes en la Ruta Botánica

E l Consorcio Gestor del 
Paisaje Protegido de la 
Desembocadura del río 
Millars, gestionado por 

los Ayuntamientos de 
Almassora, Burriana, Vila-real, 
la Diputación de Castelló y la 
Generalitat Valenciana, avanza 
en la respuesta que solucione 
los problemas de desprendi-
mientos ocurridos en la Ruta 
Botánica del paraje fluvial, a 
consecuencia de las lluvias del 
pasado septiembre. Así, el 
Consorcio del río Mijares ha 
contratado un vuelo fotogramé-
trico, que proporcionará un 
dron RTK (Real-Time Kinematic) 
capaz de desarrollar un sistema 
de posicionamiento y navega-
ción de precisión campimétrica.  

La empresa castellonense, 
especializada en la investiga-
ción de riesgos geológicos por 
medio de un departamento de 
topografía, está programando 
vuelos especiales con el dron 
para analizar todo el talud verti-
cal determinado en el estudio. 
Concretamente se estudia un 

Toman imágenes de dos tramos de la senda que suman algo más de 1,5 kilómetros

kilómetro de la margen derecha 
del río Mijares, desde el puente 
de Santa Quitèria hasta el lugar 
exacto donde se produjo el des-
prendimiento de piedras y tie-
rra ocurrido el pasado mes de 
septiembre por culpa de las llu-
vias y que mantiene actualmen-
te cerrada la Ruta Botánica por 
prevención y seguridad.  

La otra zona que también 
será inspeccionada por el dron 
científico es el tramo que discu-
rre por la margen derecha del 
río Mijares, entre el medidor y 
el molino Paquero, una sección 
de más de medio kilómetro. Se 
realizarán vuelos especiales y 
manuales de mucha precisión, 
debido a la gran cantidad de 
vegetación rupícola existente en 
toda la zona de talud.  

 
VUELO BAJO Y PRECISO 
El dron debe volarse muy cerca-
no y a muy baja altura para con-
seguir imágenes extremada-
mente precisas del estado real 
de conservación de toda la 
pared vertical. Hay que tener en 

Adecuarán 20 caminos y 
solares gracias a la ayuda 
del Consorci de Bombers

U El Ayuntamiento se acoge 
por primera vez al programa 
de la Diputación de Castelló 
para la limpieza de cunetas y 
adecuación de solares a través 
de las brigadas de mitigación 
de riesgos del Consorcio 
Provincial de Bomberos, con el 
objetivo de llevar a cabo una 
veintena de actuaciones «apro-
vechando los recursos que nos 
ofrece la colaboración entre 
administraciones».  

Así se ha pronunciado el 
concejal de Servicios Públicos, 
Xus Madrigal, tras la reunión 
que ha mantenido con el dipu-
tado provincial de Bomberos, 
Abel Ibáñez. En el encuentro, 
ambos han acordado la adhe-
sión de Vila-real al programa 
que ofrece la institución pro-
vincial, para poner a disposi-
ción de los municipios de la 
provincia las brigadas de miti-
gación y maquinaria especiali-
zada para el desbroce de cami-
nos y solares. En este caso,  
Vila-real ha solicitado la cola-
boración de la Diputación 

para llevar a cabo tres tipos de 
tareas: la limpieza de algunos 
solares de uso municipal, el 
desbroce de cunetas en cami-
nos rurales y la compactación 
y adecuación de varias vías 
agrícolas sin asfaltar. 

En concreto, se llevará a 
cabo el desbroce y limpieza de 
cunetas en una quincena de 
caminos: Viejo Castelló-Onda, 
Viejo Vila-real-Onda, vial de 
servicio de la A-7, Senda 
Pescadors, Bellot, Les Voltes, 
Artana, Assagador, Aljub,  
Miralcamp, Molí Llop, la 
Ratlla, la Ratlla de Betxí, 
Torrehermosa y Fornets. 
Además, se llevarán a cabo 
labores de rellenado y compac-
tado en la Senda Mundo y el 
Sedenyet del Carme, así como 
en tres solares de uso munici-
pal en el entorno de la calle 
Cardenal Tarancón. 

El diputado provincial de 
Bomberos, Abel Ibáñez, ha 
mostrado su satisfacción por 
la adhesión del Ayuntamiento 
a este programa.

Ya se ha actuado en espacios como el solar cercano al centro de Alzhéimer.

cuenta que la zona tiene una 
dificultad añadida, como es la 
abundante vegetación que 
cubre las paredes. Los vuelos del 
dron ya han comenzado. Las 
condiciones meteorológicas son 
muy importantes, ya que las 
ráfagas de viento no deben supe-
rar los 20 kilómetros por hora 
para que el trabajo del dron sea 
lo más preciso posible. El 
Consorcio Gestor del Paisaje 
Protegido de la Desembocadura 
del río Mijares ha contratado los 
servicios de este dron especiali-
zado en riesgos geológicos por 
poco más de 900 euros. 

Con los vuelos fotogramétri-
cos se obtendrá el conjunto de 
imágenes que permitirán deter-
minar en un informe técnico el 
estado de conservación del 
tramo fluvial que sufrió el des-
prendimiento y también toda la 
zona determinada por el visor 
de la Serie Temática Cartográfi-
ca de Riesgos de la Comunitat. 

El paseo fluvial sigue cerrado 
al paso para garantizar la segu-
ridad de los usuarios. 
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En 2017, el equipo de gobierno activó un plan de remodelación integral del camposanto que sigue en ejecución.

Licitan por 65.000 euros una nueva fase 
de renovación del Cementerio Municipal

E
l Ayuntamiento invertirá 
65.339 euros en el 
Cementerio Municipal 
para la construcción de 

nuevas unidades de enterra-
miento y la realización de algu-
nas mejoras para mantener las 
instalaciones en estado óptimo, 
además de ampliar la vida útil 
del recinto. La edila Rosario 
Royo, responsable del 
Cementerio Municipal, ha 
anunciado la licitación del pro-
yecto de reforma y ha explicado 
que la previsión es que los traba-
jos puedan dar comienzo en 
unas semanas, con un período 
de ejecución de cuatro meses. 

«Las obras consistirán en la 
construcción de cinco panteo-
nes verticales, con tres unidades 
en cada uno de ellos, y en la res-
tauración del perímetro, que 
permitirá recuperar nichos para 
los que ya había acabado la con-
cesión y que ahora revierten al 
Ayuntamiento», detalla Royo. 

Asimismo, «también se repa-
rarán daños, como las baldosas 
desprendidas por la humedad 
en el baño para discapacitados, 
que debido al deterioro de las 
paredes permanece cerrado al 
público, también se actuará en 
el techado de algunos bloques 
de nichos y se adecuarán algu-
nas aceras que se encuentran en 
mal estado». La concejala ha 
subrayado la importancia de lle-
var a cabo esta inversión para 
asegurar que «el Cementerio 
Municipal esté en las mejores 
condiciones», por lo que ha inci-
dido en que «a pesar de las difi-
cultades económicas del 
Ayuntamiento y de los contra-
tiempos administrativos que 
han retrasado unos meses la eje-
cución de las obras, estamos 

El consistorio prevé la construcción de cinco panteones verticales, con tres unidades en cada uno, y la restauración perimetral

haciendo todos los esfuerzos 
posibles para que el proyecto 
pueda ver la luz cuanto antes». 

 
RENOVACIÓN INTEGRAL 

Cabe recordar que en 2017 el 
actual equipo de gobierno 
emprendió un plan de remode-
lación integral del camposanto, 
con el que se obtuvieron 620 
unidades de entierro en total, 
entre la creación de más de 400 
nuevas unidades y la remodela-
ción de los espacios ya existen-
tes. Desde entonces, se ha conti-
nuado con la remodelación del 
muro perimetral, la reparación 
de cubiertas y la mejora de ace-
ras y zonas peatonales. 

Royo incide en que «el 
Cementerio Municipal, con más 

Ultiman el Punto 
de Encuentro 
Familiar con el 
alquiler temporal 
de un local 

U El Ayuntamiento ya dispo-
ne de un local, un entresuelo 
de 101 metros cuadrados en 
la calle Aragón, para ubicar 
el Punto de Encuentro 
Familiar, un recurso que la 
Conselleria de Igualdad y 
Políticas Inclusivas pondrá 
en marcha en la ciudad para 
dar servicio al municipio y a 
su área de influencia. 

El convenio de colabora-
ción con la Conselleria para 
la implantación de dicho ser-
vicio contempla que el 
Ayuntamiento habilite una 
ubicación. La concejala de 
Servicios Sociales, Silvia 
Gómez, ha explicado que el 
equipo de gobierno ha opta-
do por el alquiler de un local 
como solución temporal. 

Se trata de un servicio que 
presta temporalmente aten-
ción profesional especializa-
da para facilitar que niños y 
adolescentes puedan mante-
ner relaciones con sus fami-
liares o allegados durante los 
procesos y las situaciones de 
separación, divorcio, protec-
ción de infancia y adolescen-
cia u otras interrupciones de 
la convivencia familiar.  

Según el convenio de cola-
boración, funcionará de 
miércoles a domingo y 
Conselleria adjudicará la ges-
tión con una plantilla forma-
da por un psicólogo/a y un 
técnico/a en Integración 
Social a jornada completa. 
Asimismo, a media jornada 
trabajarán un auxiliar admi-
nistrativo, un educador/a, un 
trabajador/a social, un licen-
ciado/a en Derecho o grado 
más máster y un técnico/a 
superior en Promoción de la 
Igualdad de Género.

de un siglo de historia, es un 
espacio que este equipo de 
gobierno ha cuidado desde el 
primer momento para mante-
nerlo, ampliarlo y que pueda 
seguir cumpliendo su función 
durante muchos más años». 
«Somos conscientes de la impor-
tancia que el recinto tiene para 
la ciudad, pues aquí descansan 
nuestros seres queridos, y por 
ello apostamos por dignificar y 
mantener las instalaciones ori-
ginales, creando nuevos nichos 
en caso de falta de espacio y 
haciendo reformas periódicas 
para mantener el cementerio en 
buen estado», concluye, y 
recuerda que «en 2011 nos 
encontramos con un cemente-
rio que estaba abandonado».

Servicios Sociales ayuda    
a 41 familias a combatir     
la pobreza energética
U El Ayuntamiento no baja la 
guardia en la lucha contra la 
exclusión social. La Concejalía 
de Servicios Sociales ha concedi-
do en lo que va de año un total 
de 16.113 euros en ayudas para 
combatir la pobreza energética, 
una cifra que incrementa en un 
16% la cantidad destinada a este 
fin en 2020.  

Estas ayudas se destinan al 
pago de suministros básicos de 
agua, luz o gas, de manera que 
«el Ayuntamiento da respuesta 
a las familias en situación de 
mayor vulnerabilidad para que 

puedan hacer frente a las factu-
ras energéticas», ha explicado la 
concejala de Servicios Sociales, 
Silvia Gómez.  

La edila ha subrayado la 
importancia de este escudo 
social «sobre todo ahora que nos 
encontramos ante una escalada 
de precios de los suministros 
energéticos, especialmente la 
luz». «Las ayudas sociales son 
siempre una prioridad en el pre-
supuesto municipal y, a través 
de las subvenciones contra la 
pobreza energética, garantiza-
mos que ninguna familia tenga 

dificultades para pagar la luz, el 
agua o el gas», incide Gómez. 

Según los datos de Servicios 
Sociales, durante 2021, estas 
subvenciones han llegado a un 
total de 41 hogares, por un 
importe total de 16.113 euros. 
La cantidad supone un incre-
mento del 16 % respecto al año 
anterior, puesto que en 2020 las 
ayudas concedidas fueron 35 y 
ascendieron a 13.884 euros. 

 
UNIÓN A LA RED AUTONÓMICA 

Cabe recordar que Vila-real fue 
la primera población en sumar-
se a la red de ayudas contra la 
pobreza energética, impulsada 
desde la Generalitat Valenciana 
en 2015 en el marco de los 
acuerdos de colaboración firma-
dos por el gobierno autonómico 
con las empresas suministrado-
ras, para evitar el corte del 
suministro energético a causa 
de la pobreza energética.

Amplían el convenio con 
el Catastro para tramitar 
bienes de tipo rústico
U Los residentes en Vila-real 
ya no deberán trasladarse 
hasta Castelló para tramitar 
las cuestiones relacionadas 
con la gestión catastral de sus 
tierras. El Pleno ha aprobado 
por unanimidad un convenio 
de colaboración con la 
Dirección General del Catastro 
que amplía las atribuciones de 
la oficina municipal a las fin-
cas de naturaleza rústica.  

«El Ayuntamiento dispone 
desde hace años de una oficina 
municipal del Catastro para, 
en colaboración con el 

Catastro, poder gestionar sin 
necesidad de desplazamientos 
todas las cuestiones relaciona-
das con las alteraciones de 
orden jurídico o físico en 
inmuebles de naturaleza urba-
na. Ahora se amplía este con-
venio para abarcar bienes de 
naturaleza rústica por lo que 
los vila-realenses no tendrán 
que desplazarse a Castelló de 
la Plana para realizar estos trá-
mites», ha explicado la edila 
de Administración Local, Anna 
Vicens. El convenio tendrá una 
vigencia de cuatro años.

U Entre las acciones 

previstas está adecuar 

el baño para personas 

discapacitadas y varias 

aceras en mal estado
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Vila-real agradece el trabajo de los parti-
cipantes en el programa de inserción 
laboral para personas con diversidad 
funcional de XiCaEs que depende de 
Fundació Caixa Rural.

U AGRADECIMIENTO A 
LOS BENEFICIARIOS DEL 
PROGRAMA DE INSERCIÓN

Vila-real avanza 
en la redacción de 
la RPT que adapte 
la plantilla

U  El Ayuntamiento ha licita-
do el contrato para la redac-
ción de la relación de puestos 
de trabajo (RPT) con el objeti-
vo de optimizar la plantilla 
municipal y adaptar la orga-
nización y estructura del per-
sonal municipal a las actua-
les necesidades del consisto-
rio. La RPT es un documento 
«importante y necesario para 
una prestación de los servi-
cios públicos más eficaz y efi-
ciente», ha indicado el conce-
jal de Recursos Humanos, 
Álvaro Escorihuela, quien ha 
incidido en que «aunque no 
se trata de un documento 
obligatorio por ley, este equi-
po de gobierno es consciente 
de la necesidad de contar con 
un instrumento técnico para 
realizar una ordenación de 
los puestos de trabajo muni-
cipales acorde a las necesida-
des de una ciudad de más de 
50.000 habitantes que avan-
za y que afronta nuevos retos 
y oportunidades». 

La redacción de la RPT ha 
salido a contratación por un 
importe de 35.206 euros y un 
plazo de ejecución de 10 
meses, pero el pliego de con-
diciones valora de manera 
especial no sólo la oferta más 
ventajosa a nivel económico 
sino también aquella que 
establezca un menor plazo 
de redacción del documento. 

Con la confección de la 
RPT, el Ayuntamiento preten-
de «adecuar los recursos 
humanos disponibles a los 
servicios públicos a prestar, 
optimizando su capital 
humano para conseguir una 
organización dinámica, efi-
caz y eficiente acorde a los 
nuevos tiempos, cumpliendo 
sus fines institucionales, 
afrontando retos de futuro».

Vila-real lidera la lucha contra el paro con 
dos programas para 47 trabajadores

E
l Ayuntamiento ha incor-
porado a 47 trabajadores 
y trabajadoras a través de 
dos programas de empleo 

ECOVID, que ha beneficiado a23 
personas mayores de 30 años 
que se han visto damnificadas a 
nivel laboral por la pandemia, y 
Empuju que da una oportuni-
dad laboral a 24 menores de 30 
años. El alcalde, José Benlloch, 
ha dado la bienvenida a los nue-
vos empleados municipales en 
sendos actos celebrados en la 
Casa dels Mundina y en la BUC. 

El programa ECOVID supone 
una inversión de 609.799 euros, 
491.275 subvencionados por el 
Fondo Social Europeo, a través 
de la Conselleria de Economía y 
675.000 euros para el Empuju, 
también con ayuda del Consell. 

«El virus ha traído una crisis 
económica y desajustes en 
muchos ámbitos, incluido el 
laboral», ha recordado Benlloch. 
«Desde las administraciones 
hemos intentado luchar desde 
todos los frentes para paliar esta 
situación y, en el caso del 
Ayuntamiento, hemos apostado 
fuerte por los programas de 
empleo, hasta el punto que 
somos uno de los municipios de 
la Comunitat que más personas 
beneficiarias ha conseguido», ha 
asegurado el alcalde, que alentó 
a «aprovechar la oportunidad». 

Los beneficiarios de los dife-
rentes programas desempeña-
rán sus funciones durante un 
año en departamentos munici-
pales como Tesorería, 
Secretaría, Servicios Públicos, 
Servicios Sociales, Movilidad, 
Contratación, Participación 
Ciudadana, Bienestar Animal, 
Reconocimiento a las Personas 
Mayores, Educación y Cultura. 

El consistorio obtiene 1.085.000 euros de ayuda de la Generalitat para poner en marcha estos planes durante 12 meses

El alcalde, José Benlloch, recibió a los beneficiarios de los programas. En este caso, el de mayores de 30 del ECOVID.

Este refuerzo de personal incidi-
rá en áreas que cada día necesi-
tan de un esfuerzo mayor por 
parte del Ayuntamiento, como 
los Servicios Públicos o Servicios 
Sociales, o aquellas de nueva 
creación como las concejalías de 
Bienestar Animal o Reconoci-
miento a las Personas Mayores. 

 
APOYO IMPORTANTE 

La contratación de estas perso-
nas supone un refuerzo del 10 % 
en la plantilla municipal, que 
en 2022 se cifra en un total de 
518 trabajadores y trabajadoras. 
«El Ayuntamiento es una gran 
empresa con la particularidad 
de que es propiedad de todos y 
todas, por eso trabajamos para 
la ciudadanía y nuestro objetivo 
es el servicio público», ha remar-
cado Benlloch.

DATOS

10 millones de inversión 
y 800 empleos en 5 años
U El alcalde José Benlloch ha reite-
rado la apuesta del equipo de 
gobierno en planes de empleo, que 
suma cerca de 10 millones de euros 
en los últimos cinco años y han 
dado trabajo a 800 personas. Sólo 
en 2021, la cifra asciende a 2,3 
millones, con un total de siete pro-
gramas, subvencionados por la 
Generalitat Valenciana o la 
Diputación, que aportan un total 
de dos millones de euros. La cifra 
de personas contratadas a través 
de los diferentes planes de empleo 

el año pasado alcanza las 136 per-
sonas. El primer edil ha agradecido 
el trabajo del Departamento de 
Economía para conseguir la finan-
ciación de estos programas.  U «Vila-real es una ciudad de opor-
tunidades, porque seguimos sien-
do el municipio de más de 40.000 
habitantes con menos paro de la 
Comunitat, pero desde el Ayunta-
miento queremos aportar también 
nuestra parte para formar y 
emplear a aquellos que ahora 
necesitan una ayuda», valora.
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La Congregación de Hijas de 
María Inmaculada, Purísima, cele-
bró sus festejos anuales recupe-
rando cierta normalidad respecto 
a las restricciones que estaban 
vigentes en 2020. Así, la entidad 
religiosa que congrega a cerca de 
3.000 personas pudo volver a 
sacar su procesión a las calles más 
cercanas a la iglesia Arciprestal y a 
celebrar sus misas solemnes sin 
restricciones en el aforo. Tampoco 
faltaron otro tipo de actos, como 
la ofrenda de alimentos para 
Cáritas, las fiestas infantiles y 
juveniles, el paso por el manto de 
la Virgen o la serenata en honor a 
su patrona. Días antes del trasla-
do de la imagen, la Purísima tam-
bién pudo celebrar su tradicional 
Velaeta en el Auditori Municipal.

U LA PURÍSIMA CELEBRA 
SUS FIESTAS ANUALES CON 
MISAS Y PROCESIONES

U El Pleno ha aprobado por 
unanimidad la apertura de un 
nuevo procedimiento de licita-
ción para la adjudicación del 
servicio de autobús urbano 
gratuito, Groguet, en cumpli-
miento de la resolución del 
Tribunal Administrativo 
Central de Recursos Contrac-
tuales (TACRC) a raíz del recur-
so de una de las empresas que 
optaba a la adjudicación.  

A partir de esta aprobación 
plenaria, que ha contado con 
el apoyo de todos los grupos 
municipales, el Ayuntamiento 
ha sacado una nueva licitación 
manteniendo los pliegos de 
condiciones iniciales, sobre los 
que el tribunal no ha puesto 
ningún tipo de reparo legal.  

Así lo ha explicado el conce-
jal responsable de Movilidad, 
Emilio M. Obiol, durante el 
Pleno. El edil ha detallado que 
el bus Groguet nació como un 
servicio piloto y pionero, ya 
que es uno de los pocos de 
todo el ámbito nacional que es 

El Pleno aprueba por 
unanimidad licitar de 
nuevo el autobús urbano

Acudim ha presentado el cuento ‘El 
capitán Vida real’, con una escenifica-
ción teatral, en la Casa dels Mundina. 
El acto se enmarca en la conmemora-
ción del Día de la Discapacidad.

U ACUDIM PRESENTA ‘EL 
CAPITÁN VIDA REAL’,  CUENTO 
PARA LA INTEGRACIÓN

Publicar trabajos y formación, retos 
de la Cátedra de Mediación Policial
El consistorio y la Universitat Jaume I se reunen para hacer balance del 2021 y perfilar el 2022

L
a Cátedra de Mediación 
Policial Ciudad de Vila-
real de la Universitat 
Jaume I ha mantenido la 

reunión anual de la Comisión 
Mixta de Seguimiento, según 
establece el convenio de colabo-
ración entre la UJI y el 
Ayuntamiento, donde se ha pre-
sentado la memoria de activida-
des del año 2021 y la propuesta 
para el 2022. En la reunión han 
participado la vicerrectora de 
Estudios y Docencia, Isabel 
García; la directora de la 
Cátedra, Andrea Planchadell; la 
primera teniente de alcalde y 
concejala de Seguridad Pública 
de Vila-real, Silvia Gómez; el 
intendente de la Policía Local de 
Vila-real, Ramón Martínez; 
Helena Pérez, técnica de la cáte-
dra; y Clara Franch, del Servicio 
de Comunicación y 
Publicaciones de la UJI. 

De las actividades realizadas 
durante  2021 hay que destacar 
la organización de diferentes 
acciones de formación, como 

por ejemplo la sexta edición del 
curso de formación continua de 
Iniciación a la Mediación 
Policial, la undécima edición del 
curso intensivo de Mediación 
Policial o el seminario en línea 
Las reformas legales en materia 
de mediación y justicia restaura-
tiva: ¿Un paso adelante? 

Representantes de la universidad y del Ayuntamiento se reunieron en la UJI.

Polaco sobre Tradición Jurídica 
Europea. La Cátedra también ha 
participado en el I Encuentro de 
Juristas Académicos por la 
Mediación en València. 

Dentro de la actividad inves-
tigadora, se han realizado tres 
publicaciones a nivel nacional e 
internacional. La publicación en 
la obra colectiva Meditaciones 
sobre mediación (MED+), de Tirant 
lo Blanch, destaca porque no 
está limitada al ámbito de la 
mediación policial y da a cono-
cer el trabajo de la Policía y de la 
Cátedra en otros ámbitos.  
También se ha publicado una 
ponencia en el Journal of 
Modern Science y se ha realiza-
do un capítulo en la obra colec-
tiva El régimen jurídico de las 
Policías Locales en el Estado Español.  

Además, el alumno del curso 
de experto en Mediación 
Policial, Juan Domingo García, 
ha sido finalista en la categoría 
de proyecto final de curso de la 
Asociación Madrileña de 
Mediadores. 

 
OBJETIVOS PARA 2022 

En cuanto a este año, la Cátedra 
tiene prevista la publicación de 
la Guía básica de la práctica de la 
mediación policial, elaborada en 
2021, la publicación del Mapa 
de la Mediación Policial de la 
Comunitat Valenciana, realiza-
da desde el Observatorio de la 
mediación policial, y la elabora-
ción de un informe sobre la for-
mación en mediación de los 
cuerpos de Policía Local de la 
Comunitat Valenciana. 

Se mantendrá el objetivo de 
desarrollar actividades de for-
mación, promoción y divulga-
ción de métodos de gestión de 
conflictos y de la convivencia a 
través de varios cursos.

gratuito; el objetivo de esta 
licitación es solucionar la 
situación de provisionalidad y 
dar una continuidad a un ser-
vicio necesario en la ciudad. 

«En agosto, el Pleno aprobó 
la contratación mediante pro-
cedimiento abierto del servi-
cio de transporte público urba-
no a una mercantil, una adju-
dicación que fue recurrida por 
otra de las empresas que opta-
ba», ha señalado Obiol.  

El TACDC estimó la alega-
ción y quedó anulada la con-
tratación, aunque según 
Obiol, el tribunal reiteró que 
los pliegos aprobados en su día 
para esta licitación cumplen la 
legalidad. De esta manera, 
siguiendo el criterio de los téc-
nicos municipales, se convoca 
una nueva licitación, aunque 
el nuevo proceso tomará como 
base los pliegos ya aprobados, 
sobre los que «no hay duda de 
legalidad», por medio millón 
de euros anuales durante un 
periodo de diez años.

U La Cátedra, en 2021, 

ha publicado textos de 

referencia y participado 

en congresos de 

carácter internacional

También es destacable la par-
ticipación de la Cátedra en el II 
Congreso Internacional de 
Mediación Policial y Policía de 
Proximidad; el II Congreso 
Internacional La Mediación 
intrajudicial en España: logros y 
retos; o el XI Congreso Hispano-

El bus gratuito Groguet, en su ruta por las calles de Vila-real.
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Servicios Públicos modernizará el 
sistema de riego en el Termet
Es una de las pocas inversiones previstas para este año, con una partida de 64.262 euros

S
ervicios Públicos acome-
terá durante este año un 
proyecto para la moderni-
zación del riego en el 

paraje del Termet, que comple-
tará la renovación del sistema 
de aspersión en todo el enclave. 
Se trata de una inversión de  
64.262 euros, con cargo a recur-
sos ordinarios, que se incluirá 
en los presupuestos municipa-
les y que se desarrollará a lo 
largo de este año, reforzando las 
actuaciones del nuevo Plan de 
mejora del Termet.  

El concejal de Servicios 
Públicos, Xus Madrigal, señala 
que «el entorno natural de la 
ermita es nuestro pulmón 
verde, un espacio para el espar-
cimiento, el deporte, las tradi-
ciones y la cultura que utilizan 
miles de vila-realenses y, por 
ello, desde el equipo de gobier-
no trabajamos desde hace años 

en un plan de mejora continua». 
El proyecto para la renova-

ción del riego por aspersión 
afectará a la zona del pinar 
donde se ubican el centro de 
educación ambiental y el par-
que infantil. «El objetivo es el 
cambio de todas las canalizacio-
nes y válvulas en los nueve sec-
tores de riego que existen en el 
margen izquierdo del paraje, 
como ya se hizo en su día en la 
zona más baja del paraje, de 
manera que todo el entorno 
contará con un sistema de riego 

Se trata de una de las acciones, que afectará a la zona del pinar, incluidas en el Plan de mejora de este paraje natural.

más moderno y sostenible», 
señala Madrigal. En la actuali-
dad, la instalación de esta parte 
del Termet cuenta todavía con 
canalizaciones de fibrocemento 
que requieren de un manteni-
miento más complejo y que pre-
sentan problemas de fugas. 
Estas tuberías se sustituirán por 
otras de polietileno y se aprove-
chará la reforma para instalar el 
cableado necesario para una 
futura sensorización del siste-
ma para un control telemático 
del mismo. 

Con este proyecto, el área de 
Servicios Públicos espera conse-
guir un ahorro de recursos, ya 
que se evitará el actual proble-
ma de fugas y las dificultades 
para su reparación. Además de 
garantizar un uso más sosteni-
ble del agua, también se agiliza-
rá la reparación en caso de que 
se produzcan averías.

Vila-real invertirá 50.000 
euros en el cambio a led 
del alumbrado del centro

U La modernización del alum-
brado de las calles comerciales 
del centro será una de las 
inversiones que contemplará 
el presupuesto municipal que 
el equipo de gobierno prevé 
aprobar en los próximos días. 
Esta actuación contará con 
una partida de cerca de 50.000 
euros, destinada a dar respues-
ta a una de las reivindicacio-
nes históricas del comercio de 
la ciudad, tal y como ha indica-
do el concejal de Servicios 
Públicos, Xus Madrigal.  

El proyecto, que se incluirá 
en las cuentas municipales, 
contemplará la renovación de 
104 luminarias de las calles 
peatonales del centro de la ciu-
dad para cambiar las actuales 
bombillas por otras de tecnolo-
gía led más modernas y soste-
nibles. La nueva iluminación 
será regulable, de manera que 

«podremos tener una ilumina-
ción más comercial durante el 
día, con una luz más potente, 
y reducir la intensidad duran-
te la noche, para minimizar 
las molestias y facilitar el des-
canso de los residentes», apun-
ta el responsable de Servicios 
Públicos. Además, también 
supondrá una reducción del 
consumo energético y un aho-
rro económico para el 
Ayuntamiento. El proyecto  
«puede ser una primera prue-
ba para ver el funcionamiento 
de esta tecnología de cara a 
exportarlo en el futuro a otras 
zonas de la ciudad». 

Con la inversión, dice el 
edil, «seguiremos haciendo 
más atractiva la zona comer-
cial y ayudando, en lo que está 
en nuestras manos, a poner en 
valor la oferta comercial de 
calidad de nuestra ciudad».

U La actuación agiliza 

el proceso para evitar 

problemas de fugas y 

las dificultades que 

conlleva el proceso

El proyecto responde a una reivindicación de los comerciantes del centro.

Vila-real opta a ayudas 
europeras para blindarse 
ante posibles ciberataques
U Modernizar la Administra-
ción y blindar el Ayuntamiento 
a posibles ciberataques. Con 
este objetivo, Vila-real ha pre-
sentado al Gobierno dos proyec-
tos para, en el marco del Plan de 
Recuperación, Transformación 
y Resiliencia (PRTR), optar a una 
financiación de 190.815,30 
euros de la Unión Europea.  

Esta es la cantidad asignada a 
Vila-real por población en las 
subvenciones para la transfor-
mación digital y modernización 
de las entidades locales, dirigi-
das a municipios de más de 

50.000 habitantes. 
Con esta financiación, el 

Ayuntamiento pretende llevar a 
cabo un proyecto de mejora de 
la ciberseguridad del Sistema de 
Información (SI) municipal, 
enmarcado en la línea estratégi-
ca 5 del PRTR (ciberseguridad) y 
una segunda actuación de mejo-
ra de los canales de comunica-
ción con la ciudadanía dentro 
de la línea estratégica 1 
(Administración orientada al 
ciudadano). «Dos proyectos muy 
interesantes para seguir avan-
zando hacia una Administra-

ción más eficaz en sus relacio-
nes con la ciudadanía y más 
transparente, abriendo nuevos 
canales de interacción con los 
vecinos que aprovechen las 
oportunidades que nos ofrecen 
las nuevas tecnologías y, sobre 
todo, garantizando la seguridad 
de la información, en una época 
en la que es frecuente que las 
administraciones públicas se 
enfrenten a ciberataques que 
pueden poner en riesgo datos 
muy delicados», señala el conce-
jal de Informática y TIC’s, 
Álvaro Escorihuela. 

El blindaje de la ciberseguri-
dad del sistema informático 
municipal parte de un presu-
puesto global de 296.000 euros, 
para los cuales se ha solicitado 
una subvención de 139.414 
euros. El proyecto consta de tres 
bloques de actuaciones, alinea-
dos con hitos y objetivos de la 
Agenda España Digital 2025.

Educación logra 54.500 
euros para un programa 
de extraescolares
U La Concejalía de Educación 
ha recibido una ayuda de 
54.500 euros por parte de la 
Conselleria de Educación, 
Cultura y Deportes, destinada 
al fomento de las actividades 
extraescolares, culturales y 
educativas para los jóvenes de 
la ciudad entre 3 y 18 años, 
con la intención de seguir 
apostando por la integración, 
la igualdad de oportunidades 
y la convivencia. Con esta 
aportación económica, el 
departamento que dirige la 
concejala Aida Beteta lanzará 

una nueva edición del progra-
ma EducaVila. 

Educación, como en 2021, 
vuelve a apostar por «ayudar a 
los jóvenes de la ciudad a desa-
rrollar su personalidad y capa-
cidades de forma sana, saluda-
ble y solidaria con actividades 
relacionadas con la naturale-
za, la vida saludable, el depor-
te o la robótica», ha destacado 
Beteta. Serán un total de seis 
actividades, organizadas para 
grupos de Infantil, Primaria, 
Secundaria y con necesidades 
especiales.
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Sus Majestades de Oriente desfilan de 
nuevo con sus carrozas por la ciudad

M elchor, Gaspar y 
Baltasar volvieron a 
recorrer este año las 
calles habituales en su 

llegada, el día 5 de enero, a la 
ciudad. Así, aunque las mascari-
llas fueron una constante, los 
más pequeños y sus familiares 
pudieron salir con cierta nor-
malidad a presenciar el desfile 
organizado de forma altruista y 
solidaria, desde hace casi un 
siglo, por Joventut Antoniana. 

Siete carrozas --faltó la infan-
til por seguridad ante la situa-
ción de pandemia-- y las compa-
ñías de animación completaron 
un recorrido entre la avenida 
Pio XII y la plaza Major, desde 
donde los Reyes Magos saluda-
ron a quienes allí los esperaban 
tras la adoración al niño Jesús. 

El mágico desfile fue este año 
más inclusivo gracias a la inicia-
tiva de las concejalías de 
Educación y Juventud, en cola-

Joventut Antoniana, de la mano del Ayuntamiento, recupera el formato tradicional de la cabalgata aunque se prescinde de la carroza infantil por precaución

Melchor, Baltasar y Gaspar recibieron una cálida bienvenida en la plaza Major tras completar su tradicional recorrido.

Centenares de personas acudieron a las principales citas de la llegada de Sus Majestades a la localidad, la entrega de cartas a sus pajes el 26 de diciembre y la cabalgata de la tarde del 5 de enero.

boración con Els Lluïsos, al habi-
litar un espacio para que los 
niños con Trastorno del 
Espectro Autista (TEA) que lo 
desearan puedan disfrutar del 
espectáculo sin la sobrecarga de 
estímulos que puede significar 
un acto como la cabalgata. 

Este año, con todo, no hubo 
visitas presenciales nocturnas, 
que volvieron a ser virtuales, un 
formato que ya funcionó hace 
un año por la pandemia. Sí 
hubo reparto de regalos el día 6 
a quienes lo solicitaron a los 
antonianos y habían entregado, 
el 26 de diciembre, las cartas a 
los pajes, aunque Sus 
Majestades no entraban en los 
domicilios. Y es que también 
este tradicional acto del segun-
do día de Navidad, festivo local, 
volvió  a su desarrollo habitual 
con un acto multitudinario en 
la plaza Major por el que pasa-
ron unos 2.000 niños.

La mañana del día 6, las caravanas reales repartieron regalos por la ciudad.

 INavidad en Vila-real
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Navidad en Vila-real 

U FERIA, CONCIERTOS Y 
BELENES CONFORMAN LA 
NUTRIDA PROGRAMACIÓN 
NAVIDEÑA DE LA CIUDAD

Más allá de la llegada de los Reyes 
Magos, la ciudad celebró diferentes 
actividades para celebrar la llegada 
de las fiestas navideñas. Así, durante 
casi dos semanas estuvo en marcha 
la Fira de Nadal, con carrusel y noria, 

puestos de venta de dulces típicos de 
estas fechas y animación. Tampoco 
faltaron algunas interpretaciones, 
como la misa de Haydn en la iglesia 
arciprestal --otras se tuvieron que 
suspender--. Tampoco faltaron otras 

propuestas, como la ruta de belenes 
de Turismo en colaboración de Els 
Lluïsos que convocó, junto a 
Fundació Caixa Rural, una nueva edi-
ción del concurso que elige el mejor 
de estos montajes. Entre los más 

curiosos estuvo el monumental de 
Playmobil de Diego Pérez en la Casa 
de l’Oli o el viviente que recuperó 
este año la parroquia de Santa Isabel. 
Actividades que, con precaución, 
han permitido vivir la Navidad.
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El Pleno favorecerá la economía local al 
suprimir la tasa de gestión administrativa
U El Pleno del Ayuntamiento  
ha aprobado por unanimidad la 
supresión de la tasa por la inter-
vención administrativa en acti-
vidades económicas ejercidas en 
establecimientos públicos o ins-
talaciones y la derogación de la 
ordenanza que la regula.  

El objetivo de esta medida de 
estímulo económico es impul-
sar «el renacer de la ciudad y la 
recuperación de los sectores 
más afectados por la pandemia». 
La decisión del Pleno implica la 
eliminación de este cobro por 
los trámites administrativos, de 
manera que el consistorio deja-
rá de ingresar alrededor de 
40.000 euros anuales.  

Esta tasa grava cuestiones 
como la apertura de comercios 
u otro tipo de establecimientos, 
así como actividades en la vía 
pública. «Renunciamos a este 
dinero para favorecer la activi-
dad económica en un momento 
de dificultades para muchas 
empresas y autónomos como 
consecuencia de la pandemia», 
ha explicado el alcalde y conce-
jal de Hacienda, José Benlloch. 

A la hora de proponer la eli-
minación de la tasa también se 
ha tenido en cuenta que dicha 
ordenanza «no cubre las exigen-
cias actuales por su necesaria 
actualización a la norma vigen-
te reguladora de la materia».  

Así las cosas, la propuesta de 
Alcaldía también apunta que 
«tras los trámites oportunos y 
para poder realizar un estudio 
participado de la sociedad, se 
prevé la posibilidad de elabora-
ción de una nueva ordenanza 
fiscal reguladora de la materia» 
en el futuro. 

Desde el consistorio también 
se ha exonerado de la tasa por 
ocupación de vía pública para 
facilitar la actividad de las terra-
zas o las acciones de dinamiza-
ción. En conjunto, la inversión 
destinada por el Ayuntamiento 
para paliar los efectos de la 
covid alcanza los 4,5 millones  
desde el inicio de la pandemia.

ICOVID-19

Con esta reserva, desde el consistorio se consensuarán medidas para contribuir a la reactivación económica y social.

Vila-real reserva 250.000 euros para 
nuevas medidas contra la pandemia

E
l presupuesto del 
Ayuntamiento de 2022 
reservará una partida eco-
nómica para implemen-

tar nuevas acciones en la lucha 
contra la covid-19 en consenso 
con los grupos políticos munici-
pales y las entidades que repre-
sentan al comercio y la hostele-
ría, a través de la Mesa del pacto 
local por el renacimiento. De 
esta manera, las cuentas par 
este año incluirán un fondo ini-
cial de 250.000 euros destinados 
a acordar medidas que palien 
los efectos de la crisis ocasiona-
da por la pandemia, y en espe-
cial para contribuir a la reacti-
vación económica y social.  

Así lo ha dicho el presidente 
de la comisión de Hacienda, Xus 
Madrigal, quien ha matizado 
que «aunque la consignación 
inicial será de 250.000 euros, 
como ya ocurrió en 2020 y 2021, 
está cantidad se ampliará con  
remanentes, ahorros o superá-
vit si es necesario». 

El Ayuntamiento constituyó 
en mayo de 2020 la Mesa del 
pacto local por el renacimiento, 
de la que forman parte todos los 
partidos con representación en 
el consistorio, y desde su crea-
ción ha consensuado diferentes 
medidas de recuperación y reac-
tivación económica y social de 
la ciudad para hacer frente a los 
efectos negativos de la pande-
mia. «Hasta el momento, el 
valor de las acciones acordadas 
en el seno de este órgano de tra-
bajo ha alcanzado el millón de 
euros (500.000 euros en 2020 y 

Las acciones se consensuarán por parte de todos los grupos municipales y se podrán implementar más fondos si es necesario

dos años en el seno del pacto 
local son la creación de la tarje-
ta Fem poble; también una línea 
de ayudas directas al sector  del 
ocio nocturno por valor de 
50.000 euros, que se suma a los 
planes Resistir y Reactivem que 
el Ayuntamiento ha implemen-
tado en colaboración con la 
Generalitat Valenciana y la 
Diputación de Castelló u otras 
iniciativas de estímulo econó-
mico han sido la bonificación 
del 95 % del IBI a locales comer-
ciales, de hostelería o servicios 
afectados por la crisis.

500.000 euros en 2021) y el obje-
tivo es seguir destinando todos 
los esfuerzos económicos posi-
bles para apoyar a los sectores 
económicos que más están 
sufriendo por la crisis de la 
covid y hacerlo con consenso», 
ha subrayado Madrigal. 

El concejal ha incidido en 
que la Mesa del pacto local por 
el renacimiento es un órgano 
«que no sólo aglutina a los gru-
pos políticos, ya que desde 
marzo del pasado año, por peti-
ción expresa del alcalde, José 
Benlloch, también forman parte 

de la mesa las entidades Ucovi y 
Ashiovi, que representan al 
comercio y a los establecimien-
tos de hostelería y ocio de Vila-
real».  

 
PALIAR POSIBLES CONTINGENCIAS 

«La pandemia aún no ha acaba-
do y por ello uno de los tres ejes 
centrales del presupuesto es 
garantizar que la ciudad esté 
preparada para seguir comba-
tiendo la covid y hacer frente a 
nuevas contingencias», indica. 

Algunas de las acciones con-
sensuadas durante los últimos 

La oficina de 
Proximidad ayuda 
a solicitar el 
pasaporte covid 

U La oficina de Proximidad 
tramitó en tres días 120 pasa-
portes covid de vecinos que 
acudieron al servicio ofreci-
do por el consistorio para 
facilitar la obtención del cer-
tificado de vacunación. 
«Desde el primer minuto, el 
Ayuntamiento ha querido 
estar al lado de los vecinos y 
de las autoridades sanitarias 
en todo aquello que esté en 
nuestra mano para combatir 
el virus y ayudar a la ciudada-
nía. Así, decidimos ampliar 
la cartera de servicios para 
asistir a la ciudadanía», indi-
ca la edila Miriam Caravaca.

La tarjeta Fem 
poble amplía la 
vigencia durante 
las navidades

U El Ayuntamiento y la 
Fundació Caixa Rural am-
pliaron la promoción de la 
campaña Fem poble. «Esta 
promoción ha tenido muy 
buena acogida y muchas per-
sonas han solicitado la tarje-
ta en poco tiempo. Por eso, 
ampliamos el plazo para que 
los usuarios pudieran hacer 
sus últimas compras de 
Navidad en Vila-real y benefi-
ciarse de la promoción», 
explica el edil de Economía, 
Diego A. Vila. Los usuarios 
logran una bonificación del 
40 % del importe de sus com-
pras en tiendas locales. 

Vila-real colabora con el 
área de Salud de la Plana 
en la vacunación especial
U El Ayuntamiento puso a dis-
posición del Departamento de 
Salud de la Plana medios per-
sonales y materiales para cola-
borar en la jornada de vacuna-
ción especial sin cita en el 
Hospital de la Plana.  

El alcalde, José Benlloch, se 
reunió con responsables del 
departamento sanitario para 
coordinar el dispositivo de 
cara a esta convocatoria masi-
va de vacunación ante la covid-
19. Benlloch también mantuvo 
un encuentro telemático con 
directores y directoras de los 

centros educativos de Infantil 
y Primaria de la ciudad para 
brindarles la colaboración 
municipal en el proceso de 
vacunación escolar. 

«La vacuna es la gran espe-
ranza para superar la pande-
mia, por eso desde el primer 
momento hemos manifestado 
nuestra voluntad de colabora-
ción con las autoridades sani-
tarias para facilitar los medios 
a nuestro alcance y acelerar, 
en la medida de lo posible, el 
proceso de inmunización», ha 
recordado Benlloch.
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ICiutat de la Ciència i la Innovació

Globalis perfila l’estratègia 
i activitats per al 2022

U El Patronat de la Fundació 
Globalis s’ha reunit de manera 
ordinària per a tractar, entre 
altres punts, l’aprovació del pla 
d’actuació que inclou les activi-
tats i accions que Globalis durà 
a terme enguany encaminades 
al foment de l’emprenedoria, la 
millora d’ocupació i la qualitat 
de vida i la salut des d’un punt 
de vista innovador.  

D’aquesta manera, Globalis 
continuarà fomentant l’educa-
ció en valors d’emprenedoria i 
innovació en edats primeren-
ques, el foment del talent i 
l’ocupabilitat dels joves, el 
Fòrum Nacional d’Innovació i 
els Premis Globalis o el Club de 
Networking, adaptats a les noves 
necessitats que marca la covid-
19. També participarà en la Fira 
Turesport que tindrà lloc al 
paratge del Termet. 

El balanç d’activitats del 
2021 va ser molt satisfactori.

Ajuda de 35.000 € del 
Ministeri per a innovació
U L’Ajuntament ha aconse-
guit una subvenció econòmica 
del Ministeri de Ciència i 
Innovació dirigida als munici-
pis de la xarxa Innpulso amb 
l’objectiu de cofinançar perso-
nal especialitzat en matèria 
d’innovació, més concreta-
ment, la figura de l’agent local 
d’innovació. El consistori, a 
través de la Regidoria de 
Ciència, Innovació i 
Universitats, ha obtingut 
34.957 euros, la quantitat fixa-
da pel Ministeri per a les ciu-
tats d’entre 20.001 i 100.000 
habitants. A aquesta ajuda han 
pogut accedir els municipis 
que formen part de la xarxa 

Innpulso, com és el cas de Vila-
real, que des de 2011 ostenta 
el títol de Ciutat de la Ciència 
i la Innovació. 

Aquesta ajuda pretén 
reforçar les capacitats de ges-
tió dels ajuntaments, a través 
de la figura de l’agent local 
d’innovació, pel «paper central 
que correspon als ajunta-
ments en el foment de la inno-
vació nacional, i l’esforç de 
gestió que requerirà l’execució 
dels projectes finançats amb 
els fons europeus, així com 
l’especial implicació en les 
polítiques d’innovació de les 
ciutats que formen part de la 
xarxa Innpulso».

El regidor Pérez es va reunir amb representants de la Jaume I i responsables de la Càtedra per a valorar les accions fetes.

La Càtedra Ceràmica promourà 
este any més accions internacionals

L a Càtedra d’Innovació 
Ceràmica Ciutat de Vila-
real de la Universitat 
Jaume I ha mantingut la 

reunió anual de la Comissió 
Mixta de Seguiment, a la 
Biblioteca Universitària del 
Coneixement, on s’ha presentat 
la memòria d’activitats del 2021 
i la proposta per al 2022. 

A la reunió han estat pre-
sents David Cabedo, vicerrector 
adjunt de Transferència, 
Innovació i Emprenedoria; 
Eduardo Pérez, regidor de 
Ciència, Innovació i Univer-
sitats, Internacionalització i 
Projectes Europeus i Arxiu 

Els integrants de la Comissió de la Càtedra es van reunir per a fer balanç i plantejar l’any nou

Municipal i Biblioteques; i Juan 
B. Carda, director de la Càtedra i 
catedràtic de Química Inorgà-
nica i Orgànica de l’UJI. 

 
BALANÇ I PREVISIÓ PER A ENGUANY 
Respecte a les activitats del 
2021, cal destacar en l’apartat 
de formació l’organització de la 
primera edició del curs de for-
mació continuada Introducció a 
la innovació a través de l’econo-
mia circular i la tercera edició 
del curs en Alta gerència en 
seguretat, defensa i tecnologia. 

Quant a divulgació i trans-
ferència, s’ha celebrat la fira 
Destaca en Ruta a Orpesa i la 

Jornada de la Ciència i la 
Innovació, a més de la gravació 
del documental Somnis de fang. 

Pel que fa a l’any 2022, la 
Càtedra té previst crear un repo-
sitori en línia, amb la col·labora-
ció de l’Associació Espanyola de 
Tècnics Ceràmics (ATC) i l’asso-
ciació de voluntariat sénior 
d’assessorament empresarial 
SECOT, en el qual figuren 
accions empresarials, docents, 
de recerca i de tipus divulgatiu. 

També es vol afavorir la 
transferència científica i tec-
nològica al sector ceràmic a tra-
vés de la col·laboració amb 
diversos projectes de recerca.

El Patronal de la Fundació Globalis es va reunir de forma ordinària.

Una mostra visibilitza les 
dones científiques des de 
la façana de la BUC

U L’alcalde, José Benlloch, i la 
vicerrectora de Cultura i 
Relacions Institucionals de la 
Universitat Jaume I (UJI), 
Carmen Lázaro, han visitat 
l’exposició «Rostres mediterra-
nis de la ciència», a l’exterior 
de la BUC amb les fotografies i 
biografies de dones científi-
ques de països  mediterrànis. 

La mostra està formada per 
30 cartells amb 27 protagonis-
tes: les espanyoles María 
Blasco (biologia), Elena García 
Armada (enginyeria indus-
trial), María Vallet Regí 
(farmàcia) i Montserrat Calleja 
(física); la informàtica i engin-
yeria d’Albània, Ornela 
Bardhi; l’enginyera química 
de Xipre, Despo Fatta-Kassinos; 
la lingüista de Croàcia, 
Sujeana Kordi; les egípcies 
Rashika El Ridi (immunologia) 
i Nagwa Meguid (genètica); la 
climatòloga d’Eslovènia, Luka 
Kajfe Bogataj; les franceses 
Pascale Cossart (bacteriologia), 
Geneviève Almouzni (micro-

biologia genètica) i Anne 
Dejean-Assémat (biologia 
molecular); les gregues 
Konstantina Nikita (enginye-
ria mèdica) i Panayiota Poirazi 
(matemàtica i enginyeria 
biomèdica); les israelites Ada 
E. Yonath (cristal·lografia quí-
mica) i Ester H. Segal (nanotec-
nologia); les italianes Fabiola 
Gianotti (física de partícules) i 
Maria Abbracchio (farmacolo-
gia); la biòloga de Jordània, 
Lubna Tahtamouni; la quími-
ca del Líban, Najat A. Saliba; la 
matemàtica de Malta, Irene 
Sciriha Aquilina; la física 
nuclear del Marroc, Rajaâ 
Cherkaoui El Moursli; 
l’arqueòloga sèrbia, Staša 
Babi; la virologa de plantes 
siriana, Safaa Kumari; Habiba 
Bouhamed Chaabouni, mèdica 
i genetista tunisiana; i Gülsün 
Salamer, arquitecta turca. 

La mostra és una iniciativa 
de la Fundació Sèneca-Agència 
de Ciència i Tecnologia de la 
Regió de Múrcia.

Representants municipals i de la Universitat van visitar la mostra.
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Reconeixen l’alumnat excel·lent i 
els docents jubilats el 2020 i 2021
El consistori recupera un acte que no es va poder realitzar el curs anterior per la pandèmia

V ila-real ha homenatjat 
els i les docents jubilats 
el 2020 i 2021 així com 
el lliurament dels 

Premis Extraordinaris al 
Rendiment Acadèmic de 
Primària i Secundària dels cur-
sos 2019/20 i 2020/21. L’acte, 
emmarcat en les activitats amb 
motiu del Dia Mundial de la 
Ciutat Educadora, ha comptat 
amb la presència de l’alcalde, 
José Benlloch; la regidora 
d’Educació, Aida Beteta, i altres 
membres de la corporació. 
Aquest acte de reconeixement a 
alumnat i docents es recupera 
després que el 2020 no es pogue-
ra celebrar per la pandèmia. 

Així, s’ha lliurat un reconei-
xement a 56 professors i mes-
tres jubilats per a destacar la 
important tasca que han desen-
volupat durant la seua trajec-
tòria professional per a formar 
persones preparades per al 
futur, tal com ha destacat 
l’alcalde. Els alumnes que han 
rebut el premi extraordinari 
han sigut 74. L’alcalde els ha 
felicitat per ser un exemple 
d’excel·lència i esforç. 

Durant l’acte, que ha comp-
tat amb una intèrprete de llen-
gua de signes, s’ha projectat un 
vídeo editat per la Regidoria 
d’Educació per a difondre la 
tasca d’associacions locals que 
col·laboren amb l’Ajuntament 
en el projecte de Ciutat 
Educadora com Acudim, 
Fundació Manantial, el Centre 
Ocupacional, Creu Roja, el 
CEAM L’Olivera, Apesovil i 
l’Espai Jove. L’alumnat excel·lent també va ser protagonista del reconeixement públic.

La ciutat va reconéixer la tasca professional de tota una vida dels professors.

El centre d’educació especial La Panderola estrena el 
primer gronxador adaptat per als seus usuaris gràcies al 
finançament de la Fundació La Caixa i l’Ajuntament. El 
gronxador té uns sistemes de subjecció i accessibilitat  
dissenyats per a l’ús de persones amb mobilitat reduïda.

U EL CEE LA PANDEROLA 
ESTRENA EL PRIMER 
GRONXADOR ADAPTAT

El regidor Eduardo Pérez ha rebut a la Casa dels 
Mundina un grup de 20 estudiants i professors proce-
dents de centres de Lituània, Turquia, Itàlia i Grècia que 
formen part del projecte Erasmus + Democracy from 
ancient times to present amb l’IES Francesc Tàrrega.  

U VILA-REAL REP UN GRUP 
D’ERASMUS DE L’INSTITUT 
FRANCESC TÀRREGA

‘Comboi’, de l’alumnat de 
l’EASD, punt d’informació 
triat per a parcs i jardins

El Jurat va seleccionar ‘Comboi’ entre les diverses opcions presentades.

Juan, Alfred Segarra, Emma 
Such i Juan José Valverde. El 
disseny guanyador ha sigut 
triat per un jurat de l’ambit 
professional format per Javier 
Lizandra, chief budget officer de 
Robles Sistemas; Ramir Gil, 
technical office manager de 
Krion; Javier Mestre, subdirec-
tor de l’EASD de València; 
Miguel Monar, director de 
l’EASD de Castelló; Zoraida 
Nomdedéu, secretària de 
l’EASD de Castelló; Sandra 
Benayas, de l’EASD de Castelló; 
i Carlos Robles, de Robles 
Sistemas. També han partici-
pat al jurat el regidor de 
Ciència, Eduardo Pérez,  així 
com la professora de l’EASD de 
Castelló, Marina García-Broch.

Vila-real ja té projecte guanya-
dor de la nova convocatòria 
del conveni de col·laboració 
amb l’Escola d’Art i Superior 
de Disseny (EASD) de València i 
Castelló. Es tracta del disseny 
Comboi, un element urbà per a 
jardins i parcs públics i zona 
de trobada amb informació 
sobre la ciutat. El projecte és 
fruit de l’últim taller realitzat 
amb estudiants de l’EASD, en 
el qual van participar 74 alum-
nes i 17 professors amb el 
repte de dissenyar un element 
de mobiliari urbà fàcilment 
recognoscible que també ser-
visca com a punt d’informació. 

Comboi és obra dels estu-
diants Enric Bellmunt, Magda 
Cimpoca, Mateo Felip, Paula 

ICiutat Educadora
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U L’ESPORTISTA JUAN 
DUAL NARRA LA SEUA 
EXPERIÈNCIA DE 
SUPERACIÓ EN  ‘VACÍO’

L’esportista Juan Dual, a qui van extir-
par estómac, còlon, recte i vesícula 
biliar, ha presentat a Vila-real el seu 
primer llibre, ‘Vacío’, il·lustrat per la 
vila-realenca Laura Pitarch, de 
Laulauenlaseuatinta. 

ICiutat de la Salut i de l’Esport

Els integrants de l’ens es van reunir de forma extraordinària per a tractar les últimes novetats d’àmbit esportiu.

El Consell Local de l’Esport prepara 
la repressa del Multiesport Escolar

E l Consell Local de l’Esport 
s’ha reunit en sessió 
extraordinària per a 
donar compte als clubs i 

membres de l’organisme de les 
últimes novetats en l’àmbit 
esportiu en la ciutat. El regidor 
d’Esports i Salut, Javier Serralvo, 
ha presidit la sessió per a infor-
mar de qüestions com la represa 

Els membres de l’ens també tracten l’estat de les obres del Centre de Tecnificació Esportiva

de les lligues locals de la ciutat, 
o la pròxima reactivació del 
campionat Multiesport Escolar, 
sempre que les condicions 
sanitàries ho permeten i seguint 
les indicacions del Comité 
Assessor d’Esport Escolar. 

Serralvo també ha informat 
els membres del Consell de 
l’actualització de les mesures de 

prevenció de la covid-19, en fun-
ció de la normativa vigent en 
aquest moment, o de la reactiva-
ció del circuit de carreres popu-
lars, a més de l’estat de les obres 
de reparació del Centre de 
Tecnificació Esportiva (CTE) des-
prés de les filtracions per pluges 
en la coberta, que van afectar 
també el parquet del pavelló.  

La situació de la coberta va 
suposar més d’un mal de cap. 
Amb un cost de reparació inicial 
d’1,2 milions a càrrec de la 
Conselleria d’Educació, Cultura 
i Esports, una part encara sense 
reparar va caure, una situació 
que va causar danys a l’interior 
de la infraestructura esportiva. 
A més, a causa de les humitats, 
el sòl del pavelló també es va 
veure afectat, amb la qual cosa 
aquesta part del recinte roman 
tancada des de fa nou mesos. 

L’estat dels patrocinis als 
clubs esportius, que s’han incre-
mentat enguany fins als 
220.000 euros, ha estat un altre 
dels punts de l’ordre del dia del 
Consell.

La Sant Silvestre tanca 
l’any amb esport i humor
U La Sant Silvestre, organit-
zada pel Club de Triatló Vila-
real, amb la col·laboració del 
Servei Municipal d’Esports 
(SME), ha servit per acomia-
dar l’any amb esport i bon 
humor, en condicions de 
seguretat adaptades a la 
covid-19. Un total de 488 per-
sones s’han inscrit en la 
prova, que enguany només 
ha comptat amb categoria 
absoluta després de can-
cel·lar-se les curses infantils 

pel repunt de la pandèmia.  
El regidor d’Esports i Salut, 

Javier Serralvo, ha acompanyat 
el Club Trivila en l’eixida de la 
cursa i en el podi ha destacat 
l’èxit de participació d’una de 
les curses més emblemàtiques 
del circuit de carreres populars 
que promou l’SME.  

Ramir Marqués Fas, del CEA 
Bètera, i Tania Martínez Gual, 
del Tripuzol, van ser els guanya-
dors en categoria masculina i 
femenina, respectivament.

Alguns corredors van participar disfressats en aquesta cursa nadalenca.

Imatge de l’enderrocament de part del sostre, el passat mes de setembre.
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Normalització 
convoca una nova 
edició dels cursos 
de valencià           
per a adults 
U La Regidoria de 
Normalització Lingüística 
convoca una nova edició dels 
cursos de valencià gratuïts 
per a la població adulta, que 
s’impartiran de gener a juny 
de 2022, adaptats als proto-
cols de seguretat necessaris 
davant la situació sanitària 
actual. S’ofereix un curs de 
valencià de nivell inicial (A1-
A2) per a nouvinguts i un 
curs de valencià de nivell B1-
B2 per a pares i mares. Tots 
dos cursos, de 60 hores de 
duració, s’impartiran de 
manera presencial a l’aula de 
formació de la Fundació 
Caixa Rural de Vila-real 
(plaça de la Vila, 2) i a càrrec 
de professorat del Centre 
Carles Salvador d’Acció 
Cultural del País Valencià. La 
regidora de Normalització 
Lingüística, Noelia Samblás, 
vol agrair a les dues entitats 
la seua implicació i predispo-
sició perquè, un any més, 
aquests cursos que la 
Regidoria coordina es 
puguen oferir a la població. 

Noelia Samblás assenyala 
que «a pesar de la complica-
da situació econòmica de 
l’Ajuntament, hem sumat 
esforços per a oferir recursos 
a la població que siguen 
eines importants, com són 
aquests cursos totalment gra-
tuïts que ajuden la població 
nouvinguda a integrar-se i 
els pares i mares a aprendre 
millor la nostra llengua». A 
més, els cursos segueixen 
protocols covid.

U EL MISO, LOS MAÑOS I 
ELS LLUÏSOS CUINEN LES 
MILLORS OLLES DE LA 
PLANA DE L’ANY 2021

Les Xll Jornades Gastronòmiques 
Mengem a Vila-real Olla de la Plana 
s’han acomiadat amb un balanç de 
rècord en els menús servits --uns 
2.000-- i el lliurament de premis del    
I Concurs Nacional Pasqual Batalla 

d’Olla de la Plana. En aquesta prime-
ra edició del concurs nacional, els 
premiats han sigut El Miso (millor olla 
local), Els Lluïsos (millor olla provin-
cial), Los Maños (millor olla nacional) 
i El Cortijo (segona millor nacional). 

U VILA-REAL CELEBRA LA 
FESTIVITAT DE LA PURÍSSIMA 
DEL POBLE AMB PRESÈNCIA 
D’ENTITATS RELIGIOSES

Vila-real ha celebrat la festivitat de la 
Puríssima del poble, una celebració 
que, com és tradicional, ha comptat 
amb la participació de la corporació 
municipal a més de les associacions 
religioses de la ciutat. 

ISocietat

Representants de Correos, de l’Associació Costa de Azahar, de la basílica i de l’Ajuntament van participar en l’acte.

Vila-real estrena el primer mata-segells 
turístic de la basílica de Sant Pasqual 

L a basílica de Sant Pasqual 
compta amb el primer 
mata-segells turístic, una 
iniciativa que permetrà 

difondre la imatge i els valors 
del patró per tot el món a través 
del franqueig postal.  

L’emissió del mata-segells ha 
sigut impulsada per l’Associació 
de Col·leccionismes i Intercanvis 
Costa de Azahar en el marc del 
50é aniversari de la benedicció 
de la basílica, amb la col·labora-
ció de Correos, la Federació 
d’Associacions Filatèliques de la 
Comunitat Valenciana, l’Ajunta-
ment de Vila-real, el Patronat de 
la Fundació de Sant Pasqual i 
l’expert en filatèlia de Vila-real 
Salvador Carracedo.  

A la presentació van assistir 
l’alcalde, José Benlloch; el direc-
tor regional de Correos, 
Francisco Briceño; la directora 
de l’oficina de Vila-real, Raquel 
Franch; el president de 
l’Associació Costa de Azahar, 
Guillermo Verde; la mare aba-
dessa del convent de Sant 
Pasqual, sor María Dolores 
Pérez; l’expert en filatèlia, 
Salvador Carracedo; a més 
d’integrants del Patronat de la 
Fundació del sant, de la Federa-
ció d’Associacions de Veïns i 
membres de la corporació. 

«L’emissió d’aquest mata-
segells és una iniciativa de relle-
vància històrica, en la línia del 
treball que realitzem des de la 
Fundació de Sant Pasqual per a 
donar projecció turística a la 
basílica i als valors que repre-
senta el sant», ha dit Benlloch.

L’emissió ha estat impulsada per l’Associació Costa de Azahar, amb Correos, pel 50 aniversari de la benedicció de la basílica

U EL PATRONAT DE SANT 
PASQUAL ES REUNEIX PER A 
FER BALANÇ I ABORDAR ELS 
REPTES DEL 2022

El Patronat de la Fundació Pro 
Monestir i Basílica de Sant Pasqual 
s’ha reunit, amb presència del presi-
dent de la Diputació de Castelló, 
Josep Martí, per a aprovar, per unani-
mitat, el pressupost d’enguany així 
com el pla d’acció per a la millora i 
promoció de la basílica i de la difusió 
de la figura del patró de Vila-real, de 
la diòcesi i dels congressos eucarís-
tics internacionals. 
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Se mantienen los cursos y talleres con mayor demanda entre el alumnado.

La Universitat Popular lanza nuevo curso 
con 10 actividades y más de 200 plazas 

U La Universidad Popular pre-
para su 71.ª campaña, con una 
decena de cursillos y más de 200 
plazas, manteniendo todos los 
protocolos de prevención de la 
covid-19. En 2022, la oferta for-
mativa de la Universidad 
Popular mantiene algunos de 

creada de manera pionera en 
1986, es uno de los ejes de la 
apuesta de Vila-real como 
Ciudad Educadora, favorecien-
do la formación de la ciudada-
nía de manera continua a lo 
largo de la vida en multitud de 
disciplinas», señala la concejala 
Rosario Royo. La edil recuerda 
que el objetivo de la 
Universidad Popular es dinami-
zar la creatividad, crear víncu-
los culturales entre los ciudada-
nos y ofrecer otras formas de 
ocupación del tiempo libre, así 
como fomentar y proteger las 
tradiciones. 

Los interesados en asistir a 
los cursos deben presentar la 
solicitud en el Ayuntamiento 
del 7 al 13 de enero o telemáti-
camente en la sede electrónica. 
El 18 de enero saldrá la lista pro-
visional de admitidos y el 21 del 
mismo mes se publicará la lista 
definitiva. Las personas empa-
dronadas en la ciudad tendrán 
preferencia en la admisión.

Un libro analiza el efecto 
de la gran nevada de 
1946 en la Plana Baixa
U La Casa dels Mundina ha 
acogido la presentación del 
libro La gelada de 1946. 
Adversitat climàtica, crisi taronge-
ra i primer franquisme. La publi-
cación es un trabajo coral 
coordinado por los historiado-
res Cristian Pardo (Vila-real, 
1990) y Andreu Ginés 
(València, 1978).  

La publicación, editada por 
la Universitat Jaume I, cuenta 
con la colaboración de otros 
historiadores como Vicent 
Abad García, Maribel Peris 
Muiños, José Luis Giménez 

Julià y Ricard Camil Torres 
Fabra. El prólogo ha sido escri-
to por Joan Mateu y el epílogo 
por Emilio M. Obiol.  

El trabajo profundiza en la 
realidad social y económica de 
los años 40 para analizar desde 
diferentes puntos de vista los 
efectos de la gran nevada en la 
comarca de la Plana. Así, el 
objetivo es acercarnos a los 
años de posguerra desde un 
nuevo punto de vista. A la pre-
sentación han asistido el alcal-
de, José Benlloch, y concejales 
de la corporación municipal.

La Casa dels Mundina acogió la presentación del libro acerca de la helada.

La edila de Tradiciones, Noelia Samblás, en la presentación de una campaña.

Tradiciones testa el tejido asociativo 
para mejorar el funcionamiento 

L
a Concejalía de 
Tradiciones ha radiogra-
fiado el tejido asociativo 
vinculado al área que diri-

ge Noelia Samblás, para conocer 
las principales necesidades y 
preocupaciones de las entidades 
con las que colabora de manera 
habitual el departamento. Con 

La Concejalía elabora un informe acerca de la ideosincrasia y necesidades de 42 colectivos

este objetivo, Tradiciones ha ela-
borado un informe, presentado 
ya a las asociaciones implicadas, 
que identifica las característi-
cas, carencias e intereses de las 
42 entidades sin ánimo de lucro 
con las que ha trabajado la 
Concejalía en los últimos años.  
Entre las carencias detectadas, 

destacan la necesidad de digita-
lización o la mejora de la ges-
tión administrativa. 

«Tenemos un tejido asociati-
vo vinculado al área de 
Tradiciones de fuerte arraigo e 
implicación con nuestra ciudad. 
Y así lo constatan los datos del 
estudio que hemos elaborado 
desde el mes de febrero pasado», 
señala Samblás, quien destaca el 
elevado porcentaje de asociacio-
nes religiosas y musicales 
(64,3%) que conforman este uni-
verso asociativo. «De forma 
genérica son entidades con 
muchos años de experiencia 
que tienen un fuerte arraigo en 
Vila-real, un compromiso eleva-
do para reivindicar la idiosin-
crasia de la ciudad y un deseo 
permanente de participar en el 
desarrollo de la sociedad vila-
realense», señala el informe.  

 
PRINCIPALES RESULTADOS 

El actual modelo de gestión aso-
ciativa, la eficiencia y la finan-
ciación de las actividades, la 
importancia de los conocimien-
tos en digitalización o en mate-
ria jurídica y administrativa son 
algunas de las conclusiones más 
relevantes del estudio. El bajo 
nivel de sinergias entre las aso-
ciaciones para la organización 
conjunta de actividades o el ele-
vado impacto social (82,4%) de 
las acciones que promueven son 
otras constataciones de este 
informe.

Lerma y Fabra reflexionan 
sobre los 43 años de 
Constitución en la UNED
U La UNED de Vila-real ha 
celebrado una nueva edición 
de las Conferencias Blancas, 
que en esta ocasión ha tenido 
como protagonistas a los 
expresidentes de la Genera-
litat Valenciana y senadores 
Joan Lerma (PSPV) y Alberto 
Fabra (PP), con la ponencia 
titulada «Constitución españo-
la: una mirada retrospectiva 
43 años después».  

El alcalde, José Benlloch, ha 
abierto el acto, en el cual tam-
bién ha participado la directo-

ra de la UNED de Vila-real, 
María Rosario Andreu, y el pro-
fesor de Derecho, Bartolomé 
Ibáñez, además del coordina-
dor de las Conferencias 
Blancas, Juan Luis Sánchez. 

Los políticos valoraron la 
necesidad de ajustar a la reali-
dad social actual algunos 
aspectos del texto y, como 
senadores, también defendie-
ron la labor que se realiza en 
esta cámara aunque coincidie-
ron en que necesitaría redefi-
nirse la función que juega.

Los ahora senadores y expresidents explicaron sus puntos de vista.

los cursos y talleres más deman-
dados, como inglés, técnicas tra-
dicionales de bolillo, calados, 
patchwork, restauración de mue-
bles, pintura, taller de memo-
ria, informática y bailes de 
salón y latinos. 

«La Universidad Popular, 
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L’Abonament cultural torna amb 
preus reduïts i artistes de renom
La iniciativa es va aturar el 2020 per la pandèmia i es recupera amb un cost de 30 euros 

L
a regidora de Cultura, 
Rosario Royo, ha presen-
tat la recuperació de 
l’Abonament de les Arts 

Escèniques, que torna en el pri-
mer trimestre de 2022, després 
de l’aturada en la programació 
de temporada que va suposar el 
2020 l’esclat de la pandèmia. 
Així, la Regidoria de Cultura ha 
preparat una programació de 
molt alt nivell i preus reduïts 
per a un cartell amb alguns dels 
principals noms de l’escena 
espanyola actual. 

El preu de l’Abonament gene-
ral es redueix a 30 euros, 
enfront dels 45 euros d’edicions 
anteriors, i hi haurà preu reduït 
a 10 euros per a jubilats, titulars 
de Carnet Jove, perceptors de 
viduïtat, orfandat i aturats, per-
sones amb discapacitat, família 
nombrosa i víctimes de violèn-
cia de gènere. Per als estudiants, 
l’entrada serà de 3 euros, men-
tre que l’accés continua sent 
gratuït en el cas de persones 
incloses en programes de 
Serveis Socials. Els tiquets en 
taquilla costaran 15 euros. 

 
ESPECTACLES PREVISTOS 

El nou programador de l’agenda 
cultural, Domingo Martínez, ha 
detallat els tres grans títols que 
compondran aquest cicle, que 
compta amb alguns dels rostres 
més coneguts i respectats de la 
pantalla en l’actualitat.  

El cicle començarà el diven-
dres 28 de gener amb Puertas 
abiertas, protagonitzada per 
Cayetana Guillén Cuervo i 
Ayoub El Hilali. Tot seguit, el 25 

Royo i Martínez van presentar la proposta per a la nova temporada cultural.

La capella del Crist de l’Hospital ha acollit la presentació 
de la nova formació coral Les veus, formada per perso-
nes majors amb afició pel cant i que dirigeix mossén 
Gimeno. L’alcalde, José Benlloch, i la regidora, Rosario 
Royo, han acompanyat el nou cor en l’actuació.

U EL COR LES VEUS ACTUA I 
ES PRESENTA A LA CAPELLA 
DEL CRIST DE L’HOSPITAL

L’Agrupació Fotogràfica Sarthou Carreres ha inaugurat 
hui l’exposició de la lligueta anual de l’entitat, que es 
pot veure al Mur de l’Art Visual de la plaça Major. La regi-
dora de Cultura, Rosario Royo, entre d’altres regidors, ha 
acompanyat l’Associació i el seu president, Tony Tirado.

U EL MUR DE L’ART VISUAL 
EXPOSA LES FOTOS DE L’AF 
SARTHOU CARRERES

Vila-real commemora el 
Dia Internacional del 
músic Francesc Tàrrega

Com és habitual, es va col·locar una corona de llorer en el bust de Tàrrega.

Castellanos. Després, la comiti-
va oficial, acompanyada per la 
banda de la Unió Musical La 
Lira, ha visitat la casa natalícia 
de Tàrrega, on també s’ha 
dipositat una corona de llorer, 
prèviament a les audicions 
acadèmiques del Conservatori, 
que han tingut lloc a 
l’Auditori Municipal Rafael 
Beltrán Moner. A més, engua-
ny s’ha col·locat una tercera 
corona de llorer a l’estàtua de 
Francesc Tàrrega que presideix 
la plaça de l’Alguer. 

També s’ha portat a terme  
l’activitat didàctica Coneixes 
Tàrrega?, un contacontes que 
explica la història de l’il·lustre 
guitarrista i compositor vila-
realenc.

Vila-real ha celebrat els actes 
commemoratius del Dia 
Internacional de Francesc 
Tàrrega, Fill Predilecte de la 
ciutat, amb motiu de l’aniver-
sari de la mort del mestre de la 
guitarra. La corporació muni-
cipal, presidida per la primera 
tinent d’alcalde, Silvia Gómez, 
i la reina i les dames de les fes-
tes han dipositat una corona 
de llorer en el bust de Tàrrega 
que presideix el carrer de 
Bayarri, obra de l’escultor 
Ortells, també Fill Predilecte 
de Vila-real. 

L’acte ha estat amenitzat 
per la música del mestre vila-
realenc, interpretada per 
l’alumne del Conservatori 
Mestre Goterris, Pablo 

ICultura

de febrer, Un hombre de paso, 
amb l’elenc format per Antonio 
de la Torre, María Morales i Juan 
Carlos Villanueva. La temporada 
de teatre acabarà el 8 d’abril 
amb El hombre almohada, prota-
gonitzada per Belén Cuesta i 
Ricardo Gómez.  

Al marge de l’Abonament, el 
21 de gener Vila-real acollirà 
l’obra El humor de mi vida, prota-
gonitzada per Paz Padilla i basa-
da en el llibre del mateix nom. 
El preu de l’entrada general serà 
de 15 euros i les entrades es 
podran comprar des del 10 de 
gener a l’Auditori Municipal 
Músic Rafael Beltrán de 10.00 a 

14.00 hores. 
Una altra de les novetats de 

la temporada és l’horari. Les 
obres començaran a les 19.30 
hores, amb la finalitat d’adap-
tar-se a l’hivern i poder donar 
major flexibilitat als especta-
dors perquè puguen combinar 
el teatre amb altres activitats. 

Per a aconseguir el nou 
Abonament, els antics socis 
podran renovar-lo del 12 al 18 
de gener, mentre que els nous  
podran adquirir-lo del 26 al 28 
de gener a l’Auditori Municipal, 
de 10.00 a 14.00 hores. També es 
manté la venda en línia (entra-
des.vila-real.es).
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El II Congreso Internacional, virtual, abordó el legado del afamado guitarrista.

El II Congreso Internacional de Tárrega 
anuncia la catalogación de su obra
U El Ayuntamiento, en colabo-
ración con el Instituto para el 
Desarrollo Musical, ha organiza-
do la Semana Tárrega. Una de 
las actividades organizadas den-
tro de esta iniciativa fueron  las 
sesiones del II Congreso 
Internacional Francisco Tárre-
ga, en las que se profundizó en 
la investigación de su obra y se 
estudió su figura y su legado 
mediante ponencias, charlas y 
mesas redondas de eminentes 
pedagogos, compositores y solis-
tas internacionales.  

El director del encuentro, el 
guitarrista David Eres Brun, 
explicó que, «en esta ocasión, el 
Congreso se consolida con el 

anuncio del inicio de los estu-
dios de catalogación de la obra 
de Tárrega». La concejala de 
Cultura, Rosario Royo, inauguró 
formalmente el congreso por el 
que pasaron 56 expertos de 23 
países. «La Semana Tárrega se ha 
convertido ya en un referente 
internacional, consolidándose 
edición tras edición como el 
punto de encuentro de los mejo-
res guitarristas del mundo con 
un denominador común: la 
pasión y admiración por el gran 
maestro de la guitarra que fue 
nuestro Hijo Predilecto 
Francisco Tárrega», señaló Royo, 
quien recordó que la Semana 
Tárrega es el único festival del 

La SGAE  premia a Joaquín Nebot por su 
medio siglo como autor y compositor

M
i vida no seria nada 
sin el conservatorio 
(Mestre Goterris) y sin 
la orquesta Montesol». 

Son palabras de Joaquín Nebot, 
quien fuera profesor y director 
durante cerca de 35 años del 
Conservatorio Profesional de 
Vila-real --se jubiló en 2019-- y 
que recientemente ha recibido 
dos reconocimientos a toda una 
vida dedicado a la música.  

El pasado mes de noviembre 
le fue entregada, en el Salón de 
Actos de la Sociedad General de 
Autores y Editores (SGAE) en 
València, la llave de la Casa de 
los Autores y Creadores en reco-
nocimiento a su labor como 
autor literario y compositor tras 
cumplir más de 50 años como 
miembro de esta entidad. 
Accedió, tras superar una prue-

El claustro de profesores y la Junta Directiva del conservatorio deciden nombrarlo Director de honor del centro por su trayectoria

El alcalde, José Benlloch, recibió a Joaquín Nebot y a su sucesor al frente del Conservatorio, el músico Míchel Llorens.

ba, a título de socio numerario  
de la entidad en 1971 como 
autor literario y compositor .  

Y a finales del 2021, a pro-
puesta del claustro de profeso-
res del Conservatorio y con la 
ratificación de la Junta 
Directiva, fue nombrado 
Director de Honor, en reconoci-
miento a los méritos adquiridos 
en su amplia trayectoria, espe-
cialmente como máximo res-
ponsable del centro. 

Pero Nebot asegura que sigue 
yendo a diario al Conservatorio, 
puesto que ostenta la presiden-
cia de la Junta Directiva y, como 
tal, «tengo responsabilidades».  
Miguel Ángel (Míchel) Llorens, 
que en los últimos años había 
ejercido de vicedirector, ostenta 
el cargo de director del 
Conservatorio Mestre Goterris 

desde la jubilación de Nebot. 
Hablar con Nebot es darse 

cuenta de la pasión que siente 
por la música, una pasión de la 
que se impregnó siendo niño, 
cuando, con seis años, escucha-
ba cantar y tocar a su abuelo, 
que lo llamaba «Joaquinet», y 
del que no olvida un consejo: «Si 
llegas a ser alguien en la vida, 
nunca pierdas el campanar de 
vista». Recuerda el día, mes y 
año de muchos de los momen-
tos destacados de su trayectoria. 
Debutó con la Orquesta 
Montesol el 31 de diciembre de 
1964 en el Club Ortega de 
Burriana, aunque ya antes, en 
1962, cuando solo tenía 12 años, 
formó parte del grupo Los 
Diablos Blancos.  

Con la Montesol ha acompa-
ñado en algunas de sus galas a 

prestigiosos artistas como 
Antonio Machín, Rocío Jurado, 
Isabel Pantoja o Jorge Sepúlveda, 
y es autor y compositor de 
muchos temas para cantantes, 
grupos y orquestas, destacando 
su labor como arreglista. 

Con todo, Nebot que tuvo 
como primer maestro a Pascual 
Cándido Carda y que con 12 
años ya iba a València a estudiar 
música «porque no teníamos la 
suerte de tener un conservato-
rio al lado de casa», destaca su 
dedicación a la pedagogía. 

En 1976 entró como docente 
en el Conservatorio de la 
Excelentísima Diputación de 
Castellón y, un año después de 
que abriera, en 1979, el de Vila-
real se unió a él. Primero com-
paginó ambos pero en el 82-83 
se centró en el de su pueblo.

mundo en el que se puede escu-
char anualmente la obra com-
pleta de concierto del composi-
tor vila-realense, otra de las 
patas de esta propuesta cultu-
ral. Así, entre los intérpretes 
que actuaron en esta edición, en 
el Teatro Tagoba, estuvieron los 
solistas Jonathan Parkin y Ana 
Archilés en la primera jornada y 
Sara Mezquita y Luis Alejandro 
García en la segunda. 

La IX Semana Tárrega conti-
nuó su programación con sus 
actividades  con las masterclass 
de excelencia escénica imparti-
das de manera online por el pro-
fesor de relajación dinámica 
Joan Enric Puig.

Nebot muestra la llave que le entregó la SGAE.

U El alcalde, José 

Benlloch, recibe a Nebot 

y lo felicita tras obtener 

el reconocimiento de la 

Sociedad de Autores

U Nebot, ya jubilado, 

sigue yendo a diario al 

Conservatorio como 

presidente de la Junta 

Directiva del centro
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Opinió

A pesar de las circunstancias hemos podido despe-
dir el 2021 de la mejor manera posible, demostran-
do de nuevo que nuestros vecinos son un ejemplo 
de civismo y solidaridad dignos de admiración. Y en 
este inicio de 2022 hemos aprobado un presupuesto 
que, sin ser ni mucho menos el que nos hubiera gus-
tado, es el que podemos tener dada la envenenada 
herencia urbanística del PP que, en forma de sen-
tencias, dinamita muchos de los proyectos que pla-
nifica el gobierno socialista cada año. Como dijo 
nuestro alcalde: «Es el presupuesto del reequilibrio, 
la prudencia y la responsabilidad, y que nos ayuda-
rá a construir la nueva Vila-real del siglo XXI». Como 
explica José Benlloch, son unas cuentas que «preten-
den que nuestra ciudad esté preparada para aprove-
char las oportunidades de los posibles fondos euro-
peos de reconstrucción y para seguir, por supuesto, 
afrontando los retos de la pandemia». 

El final de la pandemia es, sin lugar a dudas, el 
mayor de nuestros deseos para este año, y es donde 
el gobierno socialista tiene puesto todos los senti-
dos. Ya son casi 5 millones de euros los que se han 
destinado a paliar los efectos de la covid-19 en nues-
tra ciudad para seguir avanzando, y que cuando por 
fin acabe la crisis sanitaria estemos como nuestro 
equipo, preparados para jugar la Champions.  
#VILAREALPRIMERJUNTOSSALDREMOSADELANTE

Feliz año, con 
presupuesto

Quan semblava que començàvem a veure la llum, la 
covid ataca de nou. Estem més cansades emocional-
ment i amb l’esperança de la vacuna colpida.  

Totes tenim la necessitat de socialitzar-nos i el 
coronavirus ens ho complica. Tanmateix, l’àmbit 
gastronòmic de la ciutat, immensament ric, ha 
rebut un colp fort amb aquesta pandèmia i no ho 
podem oblidar. La supervivència de la nostra cultu-
ra com a poble, en gran part, depén de la seua vita-
litat. Com a societat del sud, les reunions més 
importants sempre han estat al voltant del goig de 
tenir una gastronomia excel·lent. 

Altrament, pensem que cal començar l’any amb 
molts altres bons desitjos. Esperem, primerament, 
un finançament just del País Valencià, que faça que 
els serveis de la ciutat siguen els millors. Hem pagat 
per ells i no els tenim, i això és injust. Vila-real sem-
pre ha sigut sinònim de prosperitat, amb empreses 
punteres i conegudes arreu del món. Així mateix, 
ens cal una estació de tren que no trenque l’estètica 
del municipi ni talle en línia recta la fisonomia de 
la ciutat, cal que se soterre. Ciutats molt més menu-
des ho tenen així, ha de ser menys Vila-real? 

Necessitem el quart institut, la nova comissaria, 
que s’acabe per fi la ronda sud-oest, la restauració 
del patrimoni arquitectònic i una ciutat més neta. 

Desitgem que 2022 ens porte tot això i més. 

Venturós     
any 2022

El PSOE de Vila-real complica, aún más, la cuesta de 
enero con una nueva subida al Impuesto de Bienes 
Inmuebles (IBI), la contribución, que prácticamente 
toda la población paga por su vivienda. Al alcalde 
de Vila-real no le ha temblado el pulso para impo-
ner su criterio para cobrar más. Si quiere hacer 
cuentas, son fáciles. En una década, el alcalde de 
Vila-real ha subido un 25% el impuesto. Y poco 
importa si en diciembre esta provincia vio cómo se 
destruían 5.000 contratos, muchos de  Vila-real. 
Porque Benlloch tiene claro que si de alguien ha de 
hacer caja, es del bolsillo de los ciudadanos.  

Una economía, la doméstica, resentida por la 
pandemia y a la que el PSOE, lejos de ayudar, asfi-
xia. De poco sirven los cantos de sirena de un presu-
puesto que, al final, se traduce en una mayor pre-
sión fiscal para las familias. Esas que este año pagan 
la tarifa eléctrica un 21% más cara que en 2020 pese 
a que el PSOE anunció que en 2021 íbamos a pagar 
menos por este recurso que en 2018. Familias que 
han visto cómo se encarecía la cesta de la compra 
con un aumento récord del 6,7% (IPC).  

Desde el Partido Popular defendemos una alter-
nativa al castigo fiscal de la izquierda. Bajar impues-
tos es progresista y también lo es abrir e invertir en 
autónomos y empresas. El reto se llama Vila-real y 
sus opciones merecen todo esfuerzo. ¡Feliz año!

Feliz año y...     
¡a pagar!

Any nou i pressupostos nous per aconseguir una 
millor Vila-real. Iniciem un any que serà clau per 
renovar-se i traure la nostra ciutat endavant.  

En Ciutadans estem convençuts de les nostres 
idees i treball. Hem tancat un any amb moltes ini-
ciatives convertides en realitat, hem dinamitzat 
l’economia local dels nostres comerços amb la tar-
geta Fem Poble, hem aconseguit una millora en el 
manteniments dels parcs i jardins i estem treba-
llant en l’atracció de noves empreses. Seguim amb 
el nostre treball, manifestant la nostra perspectiva 
respecte a les iniciatives que es puguen plantejar a 
Vila-real per aconseguir entre tots una ciutat millor. 
Aquest any també estarà marcat per les sentencies 
urbanístiques que minven el creixement. Un pro-
blema que persisteix, amb la necessitat d’abordar-lo 
amb solucions, ja que pujar la contribució no és 
solució, és necessari realitzar un control rigorós de 
la despesa. Creiem en un altre model de gestió, però 
no per això anem a buscar la confrontació i la criti-
ca fàcil. Seguirem proposant, dialogant i oferir-nos 
amb alternatives per evitar una nova pujada.  

Iniciem l’any amb noves propostes com la revita-
lització del centre i els barris, la millora i modernit-
zació dels jocs infantils, els parcs i els jardins. Però 
també amb critiques a la pujada de la contribució o 
l’exigència d’una revisió dels valors cadastrals.

2022: nous 
reptes

El 28 de desembre, i després de mesos de diàlegs 
entre agents socials i Govern, representat per la 
ministra de Treball Yolanda Díaz, el consell de 
ministres va aprovar una reforma estructural del 
mercat laboral, clausurant així un llarg cicle de 
polítiques neoliberals que han precaritzat el treball. 

Els canvis acordats trenquen amb la lògica 
d’entendre les relacions laborals d’un treball preca-
ri, d’abaratir costos laborals i atorgar més poder a 
les empreses, debilitant la negociació col·lectiva i la 
tasca de les organitzacions obreres. Aspectes que 
han tingut un impacte profundament negatiu en la 
vida de les persones treballadores i les seues famí-
lies generant desigualtat i inseguretat. 

L’acord recupera la centralitat del treball i del 
diàleg social com a mecanisme per a intervenir en 
els canvis necessaris que milloraran la situació dels 
treballadors que pateixen temporalitat i precarietat 
laboral. Hi ha matèries que han quedat excloses, 
com els acomiadaments i la subcontractació. 
Davant els desequilibris i les dificultats, la reforma 
és una crida a les parts perquè el treball decent siga 
pivot de la configuració de la economia, perquè 
s’adapte al drets i necessitats de les persones. 

«Esta reforma, si consigue sus objetivos, será la 
constatación de que otro modelo laboral es posible 
para la estabilidad democrática». (Daniel Bernabé)

Una reforma 
laboral i social

Tras una Navidad marcada por la covid y cargada de 
iniciativas solidarias, comenzamos un nuevo año 
con la esperanza de que ese mismo espíritu solida-
rio y caritativo, que tuvo su máxima expresión el 
día de Reyes, se mantenga todo 2022.  

Espero que nuestro gobierno municipal sea cons-
ciente de ello y que se destinen los recursos necesa-
rios a ayudar a nuestros ciudadanos. Políticamente 
hablando, nada nuevo. Se pone en marcha, deprisa 
y corriendo, la aprobación de los presupuestos sin 
contar con el más mínimo consenso y sin dar tiem-
po a la oposición ni tan siquiera a estudiarlos a 
fondo e incumpliendo plazos. 

Es curioso que un gobierno municipal con mayo-
ría absoluta incumpla gratuitamente el artículo 
168.4 del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de 
marzo que establece que el presidente de la entidad 
formará el presupuesto general y lo remitirá, infor-
mado por la Intervención y con los anexos y docu-
mentación complementaria detallados en el aparta-
do 1 del artículo 166 y en el presente artículo, al 
Pleno de la corporación antes del día 15 de octubre 
para su aprobación, enmienda o devolución. 

Ante el gobierno del endeudamiento, de nefasta 
gestión, despilfarro y clientelismo solo hemos podi-
do presentar una enmienda a la totalidad de un pre-
supuesto que ignora al ciudadano.

Presupuesto 
anacrónico

PSOE PP COMPROMÍS

CIUDADANOS VOX UNIDES PODEM
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 I  Agenda

 TELÈFONS D’INTERÉS
AJUNTAMENT  
Pl. Major s/n  . . . . . . . . . . Tel. 964 547 000
PROP 
C/ Josep Ramon Batalla, 38 .  .  Tel. 964 547 170
CADASTRE MUNICIPAL
Pl. Major s/n  . . . . . . . . . . Tel. 964 547 001
PISCINES COBERTES YUREMA REQUENA
C/ de Joanot Martorell, 62  . . Tel. 964 529 356
POLICIA LOCAL
C/ Josep Ramon Batalla, 62 .  .  Tel. 964 547 010
RECAPTACIÓ MUNICIPAL
C/ Josep Ramon Batalla, 6.  .  .  Tel. 964 547 060
POLICIA NACIONAL
C/ Comunió, 1 . . . . . . . . . Tel. 964 522 100
AGÈNCIA LOCAL D’ENERGIA 
I MEDI AMBIENT
C/ Ponent Baix, 65 . . . . . . . Tel. 964 547 250
AGÈNCIA TRIBUTÀRIA
Av. Mediterrani, 1 . . . . . . . Tel. 901 223 344
ATENCIÓ I TRÀMITS
Pl. Major s/n planta baixa.  .  .  Tel. 964 547 000
AUDITORI MUNICIPAL
Av. Murà  . . . . . . . . . . . . Tel. 964 547 200
CÁRITAS
C/ Calvari, 199 planta baixa .  Tel. 964 535 343
CEAM VILA-REAL
C/ Gamboa 29  . . . . . . . . .  Tel. 964 526 897
CEMENTERI MUNICIPAL
Camí de l’Ermita s/n.  .  .  .  .  .  Tel. 964 520 073
CORREUS
Carretera d’Onda s/n  . . . . . Tel. 964 530 614

 ADRECES D’INTERÉS
BIBLIOTECA SECCIÓ INFANTIL PIUS XII
Av. Pius XII, 43. Tel. 964 547 232
AGÈNCIA DE LECTURA EL PILAR
C/ Martí l’Humà, 24. Tel. 964 547 233
ARXIU MUNICIPAL DE VILA-REAL
Av. Murà, 14. Tel. 964 547 220
BIBLIOTECA MUNICIPAL-AGÈNCIA DE SOLADES
C/ Solades, 25. Tel. 964 547 230
CASA DE L’OLI:
Pl. Mossén Ballester, 1. Tel. 964 547 222
CULTURA - AUDITORI MUNICIPAL: Av. de la 
Murà, 1. Tel. 964 547 200

MUSEU DE LA CIUTAT CASA DE POLO: 
C/ de Joan Fuster, 33. Tel. 964 547 222
MUSEU ETNOLÒGIC: Ermita de la Mare de Déu de Gràcia.  Tel. 964 547 222
AGÈNCIA LOCAL D’HABITATGE: Pl. Major, s/n. Tel. 964 547 000
AMICS: C/ Betxí, 49. Tel. 964 547 138
ASSOCIACIÓ DE COMERCIANTS DEL MERCAT CENTRAL
Pl. Colom, s/n. Tel. 964 520 838
CÀMARA DE COMERÇ - VIVER D’EMPRESES I i II
C/ Monestir de Poblet, 24. Tels. 964 506 661 / 964 533 681
CASA DE LA DONA: C/ de Santa Sofia, 2. Tel. 964 547 160
FUNDACIÓ GLOBALIS: 
C/ Monestir de Poblet, 15. Despatx 39. Tel. 964 054 522
CENTRE DE DIA LLUÍS ALCANYÍS: C/ Molí, 4-A. Tel. 964 547 140
CENTRE DE DIA TERAPÈUTIC: C/ Soledat, 27. Tel. 964538465
COMUNITAT DE REGANTS: C/ Mestre Goterris, 11. Tel. 964 521 995
GD’OS, GESTIÓ D’OBRES I SERVEIS. Camí de Betxí, 26. Tel. 010 / 954 547 100
INSTITUT NACIONAL DE LA SEGURETAT SOCIAL: 
C/ València, 31-A. Tel. 964 521 341
FACSA: C/ Carles Sarthou, 10. Tel. 964 527 680
ESCOLA TALLER: Av. Europa, 34. Tel. 964 500 153

 TRENS
VILA-REAL - CASTELLÓ: 
Dilluns a divendres a 6.55, 7.05, 7.33 (CIVIs), 
7.50, 8.03 (CIVIs), 8.20, 8.33. (CIVIs), 8.57, 9.20, 
9.46, 10.20, 10.47, 11.20, 11.47, 12.20, 12.47, 
13.20, 13.47, 14.20, 14.47, 15.03 (CIVIs), 15.30, 
15.47, 16.04 (CIVIs), 16.30, 16.47, 17.20, 17.47, 
18.20, 18.47, 19.03 (CIVIs), 19.35, 19.46, 20.03 
(CIVIs), 20.30, 20.47, 21.20, 21.46, 22.20, 22.47, 
23.30. Cap de setmana a les 8.20, 9.20, 10.20, 
11.20, 12.20, 13.20, 14.20, 15.30, 16.30, 17.20, 
18.20, 19.35, 20.30, 21.20, 22.20, 23.30 hores.

CASTELLÓ - VILA-REAL: 
Dilluns a divendres a 5.55, 6.15, 6.45 (CIVIs), 
7.02, 7.17 (CIVIs), 7.35, 7.47 (CIVIs), 8.05, 8.20, 
8.55, 9.20, 9.50, 10.20, 10.50, 11.20, 12.00, 12.20, 
12.50, 13.25, 13.50 (CIVIs), 14.15, 14.30, 15.05 
(CIVIs), 15.20, 15.35, 15.50, 16.20, 16.50, 17.20, 
18.00, 18.20 (CIVIs), 18.25, 18.50, 19.15 (CIVIs), 
19.20, 19.50, 20.20, 20.50, 21.20, 21.50, 22.30. 
Cap de setmana a les 7.35, 8.20, 9.20, 10.20, 
11.20, 12.20, 13.25, 14.30, 15.35, 16.20, 17.20, 
18.25, 19.20, 20.20, 21.20, 22.30 hores.

VILA-REAL - VALÈNCIA: 
Dilluns a divendres a 6.02, 6.21, 6.50 (CIVIs), 
7.09, 7.22 (CIVIs), 7.41, 7.54, 8.10 (CIVIs), 8.26, 
9.02, 9.26, 9.56, 10.26, 10.56, 11.26, 12.07, 12.26, 
12.56, 13.31, 13.56, 14.20 (CIVIs), 14.36, 15.11, 
15.25 (CIVIs), 15.41, 15.56, 16.26, 16.56, 17.26, 
18.07, 18.25 (CIVIs), 18.31, 18.56, 19.20 (CIVIs), 
19.26, 19.57, 20.26, 20.56, 21.26, 21.56, 22.36. 
Cap de setmana a les 7.41, 8.26, 9.26, 10.26, 
11.26, 12.26, 13.31, 14.36, 15.41, 16.26, 17.26, 
18.31, 19.26, 20.26, 21.26, 22.36 hores.

U L’Associació Conquistando 
Escalones porta el divendres 14, 
a les 22.00 hores i a l’Auditori 
Municipal, l’humor de Xavi 
Castillo. Una actuació a benefici 
de la investigació de la Distrofia 
Muscular de Cintures 1F/D2 i el 
VIH amb un preu de 12 euros. 
Les entrades poden comprar-se 
en el web www.servientradas.com. 

XAVI CASTILLO ACTUA EL DIA 14 
A L’AUDITORI A BENEFICI DE 
CONQUISTANDO ESCALONES

U La Regidoria de Turisme i 
Arqueocas programen per al dia 
16, a les 9.00 hores i amb una 
duració de tres hores, una ruta 
amb bicicleta per a visitar alque-
ries tradicionals decorades amb 
pintures murals, restes 
arqueològiques romanes o mo-
lins del segle XIV. Inscripcions 
fins a completar aforament.

RUTA AMB BICICLETA PER A 
DESCOBRIR EL PATRIMONI 
RURAL DEL TERME MUNICIPAL

U La Matxà de Sant Antoni tor-
narà a recórrer Vila-real gràcies 
a la Congregació de Lluïsos. La 
benedicció i la cercavila d’ani-
mals es realitzarà  el 16 de 
gener, vespra de la festivitat, a 
les 19.00 hores amb eixida des 
de la plaça de Mossén Ballester. 
En finalitzar, es repartiran 
3.500 rotllos.

LA MATXÀ DE SANT ANTONI 
TORNA EL 16 AMB FOGUERA, 
CERCAVILA I ROTLLOS

U El divendres 21 de gener tin-
drà lloc a l’Auditori Municipal 
Músic Rafael Beltrán Moner 
l’obra de teatre El humor de mi 
vida de Paz Padilla, a les 19.30 
hores. El preu de l’entrada és de 
15 euros, però hi ha tarifes 
reduïdes. Entrades a la venda a 
l’Auditori de 10.00 a 14.00 hores 
o en el web entrades.vila-real.es.

L’OBRA ‘EL HUMOR DE MI VIDA’ 
DE PAZ PADILLA ARRIBA A 
L’AUDITORI EL 21 DE GENER

U L’Escola de Formació Policial 
de la Policia Local, EFOPOL, 
organitza el 27 de gener i de 
16.00 a 19.00 hores, el curs 
Actuació policial en els delictes 
d’odi. La formació, gratuïta i 
que serà virtual, l’oferirà Juan 
Diego Montañez Lozano, fiscal 
delegat per a delictes d’odi i dis-
criminació a Castelló.

LA POLICIA LOCAL OFEREIX UN 
CURS SOBRE L’ACTUACIÓ 
POLICIAL EN DELICTES D’ODI 
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El mobiliario de la zona ‘bookcrossing’  del 
Espai Jove, referente del diseño mundial

E l Espai Jove luce una 
nueva propuesta de mobi-
liario y decoración para la 
zona bookcrossing (punto 

de intercambio de libros) gra-
cias al convenio de colaboración 
entre el Ayuntamiento y la 
Escuela de Arte y Superior de 
Diseño  (EASD) de València y 
Castelló. El proyecto, diseñado 
por alumnas de la EASD, sitúa a 
la ciudad en el mapa del diseño  
internacional, ya que ha sido 
seleccionado por València 
Capital Mundial del Diseño 
2022 como ejemplo de propues-
ta colaborativa en la que la ini-
ciativa pública y la privada se 
unen para dar salida al talento 
de las nuevas generaciones. 

El proyecto Entre tarongers 
resultó premiado con un accésit 
en la edición de 2019 del conve-
nio que mantiene el consistorio 
con la Escuela de Arte y 
Superior de Diseño de Valencia 
y Castelló, y cuya alma mater es 
la profesora Marina García-
Broch, quien explica que el ger-
men de la colaboración con el 
Ayuntamiento se sitúa en 2017 
cuando la profesora invitó a 
Benlloch a la exposición de una 
actividad en la que propuso al 
alumnado realizar un diseño 
para la plaza anexa al Mercado 
Central. «A Benlloch le impre-
sionaron tanto las propuestas 
de los alumnos y su ilusión al 
explicarlas en persona que pen-
samos en que el Ayuntamiento 
podría incentivar a estos jóve-
nes con un acuerdo de colabora-
ción», recuerda la docente. Un 
año después se materializó el 

Alumnado de la EASD, centro con el que el Ayuntamiento tiene un acuerdo de colaboración desde hace años, es el responsable del elogiado diseño

El alcalde, José Benlloch, durante su intervención en la inauguración oficial de esta zona del Espai Jove. Marina Garcia-Broch, profesora de la EASD y ‘alma mater’ del acuerdo con el Ayuntamiento.

Alumnado y profesorado de la EASD, representantes municipales y de las empresas participantes en la inauguración.

U El proyecto ‘Entre 
tarongers’ ha sido uno 
de los elegidos por 
Valencia Capital 
Mundial del Diseño 

acuerdo que ha permitido que 
participen entre 80 y 100 estu-
diantes en cada convocatoria.  

 
EXPERIENCIA REAL PARA EL ALUMNADO 
García-Broch valora que todos 
los alumnos ganan con esta 
experiencia. «Los que elaboran 
el diseño ganador al ver mate-
rializada su idea, lo que es un 
orgullo, y para el resto el pre-
mio es la propia convivencia, 
durante dos días en Vila-real, 
trabajando en grupo, yendo a 
cenar, estando en el hotel...». 
Además, explica la profesora, 
que los alumnos --y sus proyec-

tos-- salgan del aula y tengan 
contacto con el mundo real, con 
empresas de diferentes sectores, 
es también un gran aprendizaje.  

A la hora de seleccionar un 
diseño, cada parte del Jurado 
valora un aspecto. «Los repre-
sentantes de la empresa, la via-
bilidad técnica y económica; los 
profesores, la belleza; y el con-
sistorio, la utilidad», explica la 
docente de la EASD. Y sumar 
estos diseños a la trama urbana, 
asegura García-Broch, puede lle-
gar a ser un «distintivo eterno 
de la ciudad» de los que les gus-
taría que el pueblo pueda llegar 

a sentirse orgulloso. 
En el caso de Entre Tarongers, 

García-Broch asegura que creyó 
en la propuesta desde el princi-
pio. «Propuse a Alcaldía que lo 
presentáramos como candidato 
a proyecto del València Capital 
Mundial del Diseño 2022 y fue 
de los 60 seleccionados entre 
400 aspirantes. Esto hace que 
Vila-real esté en el mapa del 
diseño valenciano, y ya forme-
mos parte de su historia». 

Se trata de un proyecto de 
diseño que redecora la entrada 
del Espai Jove utilizando mate-
riales naturales, palés y cajas de 
madera para crear un espacio 
de expresión. Para su elabora-
ción se ha contado con la 
empresa Esdecajón, así como 
con la colaboración del coleccio-
nista y experto en etiquetas clá-
sicas de naranjas Rafael Llop.  

El diseño se inspira en el ori-
gen del Espai Jove como alma-
cén de naranjas, por lo que el 
alcalde destaca que «este proyec-
to une tradición e innovación».  

En el acto de inauguración, 
que se aplazó por la pandemia, 
también han participado el con-
cejal de Ciencia, Innovación y 
Universidades, Eduardo Pérez; 
el vicedirector de la EASD de 
Castelló, David Marqués; la 
secretaria de la EASD de 
Castelló, Zoraida Nomdedéu; la 
profesora Marina García-Broch; 
el profesor de la EASD de 
València Rafael Pérez y alumnos 
y alumnas de ambas escuelas de 
diseño. Asimismo, también han 
asistido representantes de la 
empresa Esdecajón.
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